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سید احمد میرعلایي
دبیر جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان

بي همتا.  اس��ت  موهبتي  بودن،  كودك 
كودكي، موس��م زلال بودن روح است 
منم ه��ا.  و  وابس��تگي ها  از  رهاي��ي  و 
بخش��يدن در كوتاه تري��ن زمان و مهر 
ورزي��دن بي منت و بي توق��ع. چنان كه 
رس��ول عش��ق حضرت محمدبن عبدالله 
)ص( فرمود: به ك��ودكان خود بنگريد 
بياموزيد. و عيس��ي بن مريم  از آن��ان  و 
)س( فرم��ود: ملك��وت خداون��د را جز 

ك��ودكان درك نمي كنن��د... 
كودكانگ��ي  ك��ه  ببندي��م  عه��د  كاش 
را تمري��ن كني��م، با كن��ار هم بودن و 
لذت ب��ردن از هم زيس��تي، با فراموش 
ك��ردن اخت��اف س��ليقه و عقي��ده. و 
يادم��ان باش��د تمام ما اهال��ي فرهنگ 
و هن��ر، موظفيم هماره ب��ا تمام توش 
و ت��وان خ��ود بكوش��يم ذه��ن و روح 
ك��ودكان و نوجوان��ان اين دي��ار عزيز 
را از گزن��د ب��دي و پلي��دي دور نگ��ه 
اگ��ر غفلت  باش��د  يادم��ان  داري��م، و 
را  براي كودك  فرهنگ سازي  و  كرديم 
به نااهل س��پرديم، فرداي روش��ني در 
انتظارم��ان نخواهد بود، چراكه كودك 
امروز آينده ساز اس��ت و خالق فردايي 
به راهش هس��تيم. جشنواره  كه چشم 
امس��ال مزي��ن ب��ه ن��ام نامي رس��ول 
از  ب��ا ش��عار دفاع  اكرم)ص( اس��ت و 
حق��وق تمام كودكان درگير جنگ دنيا 
برگزار مي ش��ود، به اميد فراگيرش��دن 
پيام صلح و دوس��تي و برچيده ش��دن 
اين جش��ن  نبردهاي دش��منانه. كاش 
بزرگ مل��ي و بين المللي، دس��تاوردي 
عزي��ز همچون لبخن��د رضايت حضرت 
مه��دي موع��ود )عج( و ش��ادماني دل 
ك��ودكان و نوجوان��ان اي��ران و جهان 

داش��ته باش��د. چنين باد...

علي جنتي
 وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامي 

س��ينما هنري جوان به ش��مار مي آيد ك��ه در طول بيش از يك قرن گوي رقاب��ت را از ديگر هنرها 
ربوده، بيشترين ضريب نفوذ هنري را در جهان داراست. ظرفيت هنر هفتم به مثابه فوتبال در بين 
ورزش هاست. هم عاقه مندان بسيار دارد و هم گستره جغرافيايي بسيار وسيع. مخاطبان اصلي اين 
رسانه را كودكان و نوجوانان تشكيل مي دهند كه هر روز از طريق هزاران شبكه تلويزيوني و ماهواره اي 

يا از طريق پرده سيمگون سينما در معرض آموزه ها و القائات اين هنر قرار دارند. 
ام��روز اگر نگاهي ريزبينانه به فرزندانم��ان بيندازيم، درمي يابيم كه تا چه اندازه تحت تأثير اين هنر 
مدرن هستند؛ گفتار و رفتار شخصيت هاي سينمايي را تقليد مي كنند يا به لوازم و لباس هاي بازيگران 
عاقه مندي نش��ان مي دهند. اين نكته بيانگر آن اس��ت كه هنر سينما مي تواند آموزه هاي خود را تا 
دورافتاده ترين نقاط عالم بگستراند و ذهن و فكر كودكان و نوجوانان را تسخير كند. اين ظرفيتي است 
كه كمپاني هاي بزرگ سينمايي، به ويژه توليدكنندگان پويانمايي، در طول چند دهه گذشته از آن بهره 
برده اند و ما در عين برخورداري از استعدادهاي درخشان در اين زمينه، كمتر به آن توجه داشته ايم. 

جشنواره بين المللي فيلم هاي كودكان و نوجوانان فرصتي ارزشمند است براي شناسايي اين استعدادها، 
حمايت و بارور ساختن آن ها تا آموزه هاي فرهنگ ايراني اسامي را از دريچه هنر سينما براي كودكان 

و نوجوانان سراسر جهان نمايان كنند. 
27 دوره است كه شمع سينماي كودك و نوجوان به گردش عاشقانه پروانه اين جشنواره مي سوزد 
و مسير تداوم تاش هاي سينماگران عاقه مند را روشن مي كند. اين جشنواره با نام دو شهر تاريخي 
و هنرپرور كش��ورمان عجين شده اس��ت؛ پيش از اين همدان و اينك اصفهان، دو شهري كه مردم 

هنردوستش با مهرباني علم جشنواره را برافراشتند تا اين رويداد ميمون هر روز بالنده تر شود. 
اينك جش��نواره بين المللي فيلم هاي كودكان و نوجوانان در تقويم جهاني جش��نواره هاي سينمايي 
جايگاهي شايسته و شناخته شده دارد و نگاه سينماگران صاحب سبك بين المللي را به خود معطوف 
كرده است. اين رويداد سينمايي ميداني است براي رقابت سينماگران ايراني با سينماگران بين المللي 
تا با تبادل تجربه براي آفرينش آثار فاخر سينمايي گام بردارند. با اين همه، سينماي ايران و به تبع آن 
سينماي كودك و نوجوان از نظر ميزان سرمايه گذاري، ابزار حرفه اي و فناوري با كمپاني هاي بزرگ 
جهاني قابل مقايسه نيست، اما در مقابل، استعدادهاي فراوان و سوژه هاي بكرِ برگرفته از فرهنگ ايراني 
اسامي، اين سينما را به عنوان سينمايي اخاقي و حافظ سامت بنياد خانواده معرفي كرده است. 
بخشي از اين استعدادها و سوژه هاي ناب در اين جشنواره به منصه ظهور مي رسند و براي نظام اسامي 

در عرصه سينماي بين الملل آبرو و عزت به ارمغان مي آورند. 
سينماي كودك و نوجوان با همه موفقيت هايش رسالتي بزرگ تر و فراتر نيز بر عهده دارد. هنوز هستند 
كودكاني كه از سوءتغذيه رنج مي برند. كودكاني كه در شرايط سخت كار مي كنند و كودكاني كه قرباني 
خشونت و جنگ مي شوند. هزاران كودك و نوجوان در بمباران اتمي هيروشيما و ناكازاكي از بين رفتند. 
صدها كودك و نوجوان در حلبچه و سردشت قتل عام شدند و امروز در حلب و دمشق كودكاني قرباني 
اهداف س��لطه طلبانه مي شوند. يكي از رسالت هاي مهم س��ينماي كودك و نوجوان »دفاع از حقوق 
كودكاني است كه امروز درگيرودار جنگ و خشونت قرباني مي شوند«. امروز كودكان و نوجوانان بيش 
از هر چيز نيازمند صلح اند تا در پناه آن به قله هاي علم و معرفت دست يابند. سينما مي تواند نداي قلبي 
كودكان و فرياد خاموش صلح طلبي آنان را به گوش جهانيان برساند و جشنواره بين المللي فيلم هاي 

كودكان و نوجوانان فرصت خوبي براي رسانيدن اين پيام حق طلبانه است. 
آغاز بيست وهفتمين دوره جشنواره مصادف است با طليعه ماه ذي الحجه، ماه لبيك به نداي ملكوتي 
حضرت حق كه بوي پيامبر )ص( را همراه دارد و جش��نواره اين دوره را با نام و ياد حضرتش معطر 

مي كند. 
اين شروع خوش يمن را به تمامي كودكان و نوجوانان ايران، سينماگران اين عرصه و مردم هنردوست 

اصفهان تبريك مي گويم. 
مي دانم كه دس��ت اندركاران جش��نواره و به ويژه اعضاي محترم دبيرخانه در طول چند ماه گذشته 
تاشي شبانه روزي داش��ته اند. ارتباط با سينماگران داخلي و بين المللي؛ دريافت، بازبيني و ترجمه 
آثار. تهيه زيرنويس، تدارك تجهيزات فني، تعيين عوامل اجرايي و پشتيباني، تعيين هيئت انتخاب و 
هيئت داوران كاري است سخت كه با تاش شما بزرگواران به انجام رسيده است تا امروز شاهد برپايي 
بيست وهفتمين دوره اين رويداد فرخنده هنري در شهر اصفهان باشيم. از همه شما سپاس گزارم و 

برايتان آرزوي سعادت، بهروزي و كام يابي دارم.

حجت الله ایوبي
ریاست سازمان سینمایي

بايد عاشق بود. بايد مفهوم سادگي و صداقت 
و عشق و پاكي و تجلي اميد به آينده را فهميد 
و باز هم بايد عاشق بود. بايد عاشق بود و بعد، 
از كودك و نوجوان سخن گفت. سخن گفتن 
براي كودكان و نوجوانان، عشق مي خواهد و 
صداق��ت و پاكي، همچون خود كودكان اين 
س��رزمين. همچون خود نوجوان��ان پاك و 
س��اده اين مرز پرگهر كه بي شك، گهرهاي 
اين س��رزمين با اصال��ت و فرهنگ، همين 

شاپرك هاي عاشق هستند. 
و چقدر س��ينما واس��طه خوبي است براي 
ش��كوفايي اين دردانه هاي جاودانه ايران زمين. 
چقدر سينما حضور خوبي دارد براي به دست 
آوردن تصوير ن��اب و خيال انگيز زندگي. هنر 
س��ينمايي كه براي كودكان و نوجوانان، اثري 
خلق كند، مي رس��د ب��ه بااخاقي ترين گونه 
سينمايي؛ يعني سينماي كودك و نوجوان. كه 
چقدر درست است بگوييم سينمايي كه »براي« 
كودكان و نوجوانان فيلم مي سازد، نه به بهانه اين 
پروانه ها... س��ينمايي كه مي داند زبان كودكي، 
س��اده اما تأثيرگذار و ماندگار و زبان نوجواني 
بي پيرايه، اما پر از سؤال و ابهام است. پس بايد 
براي كودك شادي خلق كرد و براي نوجوانان، 
سؤال هاي بي جوابشان را پاسخ داد. بايد راه گشا 
بود و از »قصه« گفتن دور نبود. بايد جذابيت و 
سرگرمي را فهميد و بعد براي كودك و نوجوان 
ايران زمين، فيلم ساخت. فراموش نكنيم كودك 
و نوجوان، مثال زمين بكري اس��ت كه مساعد 
هر تغييري اس��ت. اما حالا قرار اس��ت جشن 
بگيريم، 27 سالگي مهم ترين جشنواره موضوعي 
سينمايمان را. واژه »مهم ترين« براي اين رويداد 
مهم فرهنگي، كمترين تعبير است؛ چراكه دليل 
و استدلال براي اهميت اين مهم، بيش از پيش 
گفته شده و در اين زمان بايد گفت، سردمداران 
سينماي كودك و نوجوان بسان همه اين سال ها 
با همه سختي هايش كه مي دانم و مي دانيد، روح 
ت��ازه اي را در اين گونه س��ينمايي بدمند و 
محكم تر از قبل با فيلم هايي خوش ساختار، 
مفرح، ج��ذاب و باورآفرين ب��راي كودكان 
اي��ن س��رزمين قدم هاي��ي  و نوجوان��ان 
اس��توارتر بردارند تا به فضل الهي و همت 
هنرمندان، بتواني��م با رفع موانع پيش رو 
و برنامه ريزي بهتر براي اين رويداد و اين  
گونه سينمايي، روزهاي پراميد تر را شاهد 
باش��يم؛ چه در سطح ملي و چه در سطح 
جهان��ي كه بدون ش��ك افتخارآفريني در 

اين مهم، همين نزديكي است.



بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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دکتر سیدمرتضي سقائیان نژاد
شهردار اصفهان

ب��ا ن��ام و ي��اد پ��روردگاري س��خن آغاز 
مهربان،  بخش��ايش گر،  ك��ه  مي نمايي��م 
حكيم و تواناس��ت، آن كه ه��ر آن چه در 
زم��ان و م��كان اس��ت، هم��ه در اختيار 
وجود كبريايي اوس��ت، پ��س با نام ذات 
اقدس الهي مي گش��اييم دفتري ديگر از 
جنس تاش ش��ورانگيز و ش��ادي آفرين 
را. جشنواره بين المللي فيلم هاي كودكان 
و نوجوان��ان هم اكنون خود را بخش��ي از 
هوي��ت فرهنگي ش��هر اصفه��ان نموده 
اس��ت تا هم��واره نام اين روي��داد عظيم 
فرهنگي با نام ش��هر گنبدهاي فيروزه اي 
در ه��م آميزد و تجل��ي رويا در هنر را به 
زيبايي به منصه ظهور گذارد. اين كاروان 
ش��ادي در احاطه پرواز پروانه هايي است 
كه س��مبل و نماد اين مراس��م هس��تند 
ت��ا ارمغاني باش��د از نش��اط و هيجان در 

روزهايي زيبا و دل نشين. 
جش��نواره  بيس��ت وهفتمين  برگ��زاري 
بين المللي فيلم هاي كودكان و نوجوانان 
كه امس��ال به نام مبارك حضرت ختمي 
مرتبت محمد مصطفي )ص( نام گرفته، 
ب��رگ زرين ديگري اس��ت بر شاخس��ار 
دش��ت فرزانگي ايران زمين كه هر ساله 
به ميمنت تاش��ي صادقان��ه و خالصانه 
برگزار مي ش��ود تا غريو شادي كودكانه، 
نواي برخاسته از دل هاي بي ريايي باشد 
كه ب��ر قلب ه��ا همچو نس��يمي دل نواز 
دس��ت محب��ت مي كش��د. اين ش��كوه 
ش��ورانگيز ب��ا همتي وصف ناش��دني و با 
و ش��اخصي  بي پيراي��ه  هنرمندي ه��اي 
كه از س��ر ذوق و تواناي��ي پديد مي آيد، 
به ثم��ر مي نش��يند تا هم��واره در جام 
جه��ان و در روح زمان  جاودان��ه بماند. 
امي��دوارم ك��ه اين جش��نواره س��رآغاز 
فصل��ي نوين از انديش��ه هايي باش��د كه 
زيبايي ه��اي هنر و هنرمندي در تاروپود 
 فرهن��گ را به روش��ني متجل��ي نمايد. 
بيس��ت وهفتمين  برگ��زاري  اينجان��ب 
جش��نواره فيلم هاي كودكان و نوجوانان 
در مهرماه 1392 در ش��هر آب و آيينه، 
اصفهان را ام��ري نيك مي دانم و حضور 
مهمانان داخلي و خارجي در اين مراسم 
را كه با ش��عار حمايت از كودكان درگير 
جنگ برگزار مي ش��ود، گرامي مي دارم. 
آرزومندم كه اين ايام همواره سرش��ار از 

خوشي و شادكامي براي همگان باشد.

خبر

 نصب تندیس درناي کاغذي در اصفهان 

نشست هماهنگي مراسم رونمايي از يادبود درناي كاغذي كه از سوي بنياد ساداكو به ايران اهدا شده و هم چنين نصب مجسمه درنا در ميدان 
امام حسين )ع( اصفهان روز گذشته در محل روابط عمومي جشنواره برگزار شد. 

در اين نشست كه با حضور احمد ميرعايي مديرعامل بنياد فارابي، حسن نجاريان )قائم مقام جشنواره( عزت الله عليزاده )مدير فني سينماهاي 
جشنواره(، آقاي سلطاني زاده )مسئول اجرايي پروژه درناي كاغذي در اصفهان(، حسينعلي شهيدي مدير اجرايي جشنواره در اصفهان، جعفر 
گودرزي مدير اجرايي و روابط عمومي جشنواره برگزار شد، درباره روند اجرايي اين مراسم كه قرار است صبح روز سه شنبه در سالن كتابخانه 

مركزي اصفهان برگزار شود، هم انديشي و تبادل نظر شد. 
در اين برنامه قرار است ابتدا مراسمي در سالن كتابخانه مركزي اصفهان با حضور كودكان اصفهاني، مهمانان خارجي و هنرمندان برگزار 
شود و پس از آن طي يك راه پيمايي نمادين، يادبود درناي كاغذي توسط رئيس بنياد ساداكو به احمد ميرعايي اهدا شود و همين طور 
تنديس درناي ساخته شده در ايران نيز در ميدان امام حسين )ع( روبه روي شهرداري اصفهان نصب شود و اصل درناي كاغذي نيز به موزه 

سينما اهدا شود. 
درناي کاغذي ماجراي دختربچه اي به نام ساداكو است كه هنگام بمباران اتمي شهرهاي هيروشيما و ناكازاكي هفت سال داشته و بعدها 
بر اثر عوارض اين واقعه دچار بيماري مي شود. او پس از آن و بر اساس افسانه اي در ژاپن اگر هزار درناي كاغذي درست كند سامتي اش 
را به دست آورد. ولي پيش از رسيدن به درناي هزارم از دنيا مي رود. ميرعايي نيز در سفري به هيروشيما ضمن ديدار از موزه صلح اين 
شهر بنياد ساداكو كرد يكي از درناهاي كاغذي از مجموعه به يادمانده از ساداكو را به جشنواره فيلم كودك ايران اهدا شود. به همين بهانه 
نيز قرار است چند كودك به نمايندگي از كشته شدگان شيميايي شهرهاي حلبچه، سردشت و دمشق در اين برنامه حضور داشته باشند. 

در اين برنامه عاوه بر سخنراني ميرعايي، شهردار اصفهان و رئيس بنياد ساداكو بازيگران مجموعه فیتیله به اجراي برنامه در اين رابطه خواهند 
پرداخت. قرائت بيانيه صلح آميز كودكان خطاب به دبير كل سازمان ملل، ترجمه شعر ساداكو از زبان برادرزاده اش، پخش كليپي درباره ساداكو 
و سرود ملي ايران و ژاپن، رونمايي از يك تابلوفرش با پيام صلح آميز و اهداي يادبود متقابلي از سوي ايران از ديگر بخش هاي اين مراسم است. 

 به بهانه بزرگداشت حافظ احمدي، پیش کسوت عكاسي سینما در جشنواره کودك 

یك عمر ثبت لحظه هاي سینمایي 
كمتر كسي است در سينماي ايران  كه او را نشناسد؛ حافظ احمدي. كسي كه حالا بعد از 28 سال فعاليت در عرصه سينما، پيش كسوت 
اين زمينه محسوب مي شود. اما شايد احمدي براي مخاطبان عام سينما، چندان شناخته شده نباشد. در سينمامعمولاً بازيگران و كارگردانان 
چهره مي شوند و به شهرت مي رسند. حافظ احمدي يكي از قديمي ترين و پركار ترين عكاسان سينماي ايران است. متولد سال 1338 و اهل 
شهرستان اراك! كسي كه فعاليت سينمايي اش را از سال 1364 با فيلم بایكوت ساخته محسن مخملباف آغاز كرد و پا در راهي گذاشت تا 
تصويرگر ناب ترين لحظات سينمايي باشد. او كه بافاصله پس از پايان تحصيات متوسطه وارد دنياي عكاسي شده بود، از سال 64 سينما را به 
عنوان حوزه اصلي خود در سينما برگزيد و تا كنون براي چيزي حدود 39 فيلم بلند سينمايي، عكاسي كرده است كه بوي پیراهن یوسف، 
شیدا، مومیایي 3، باران و... از جمله اين فيلم ها هستند. احمدي هم چنين فيلم هاي بدوك ساخته مجيد مجديدي، علي و دني ساخته 

وحيد نيكخواه آزاد و ماه و خورشید ساخته محمدحسين حقيقي را در حوزه فيلم هاي كودك و نوجوان، در كارنامه خود دارد. 
عكاسي در حوزه سينما تنها فعاليت حافظ احمدي نبوده و نيست. او طي اين سال ها به برخي كارهاي صنعنتي و متفرقه نيز مشغول بوده، اما 
حرفه اصلي خود را عكاسي سينما مي داند؛ كاري كه از مهر و عاقه به عكاسي و سينما ناشي مي شود و اين مهر خود را در قاب تصاوير نمايش 
مي دهد. احمدي كه داراي مدرك ليسانس عكاسي است، تا كنون بيش از 40 نمايشگاه عكاسي برگزار كرده كه غالب آن ها با محوريت موضوع 
سينما و برخي نيز با موضوعاتي نظير پرتره، طبيعت و... بوده اند. او در كنار عكاسي سينما، در هشت اثر سينمايي نيز به عنوان تصويربردار پشت 
صحنه حضور داشته است. اما اين نيز تمام فعاليت هاي احمدي نيست. چراكه او در سال 66 بازيگري را نيز تجربه كرده و نقش كوتاهي در فيلم 
بحران به نويسندگي و كارگرداني علي اصغر شادروان ايفا كرده است. همين تجربيات و سابقه حضور دليلي شد تا جشنواره بيست وهفتم فيلم 

كودك و نوجوان اصفهان از او به عنوان يكي از عكاسان باسابقه سينما در بخش مواد تبليغاتي )عكس و پوستر( تقدير كند.

 طراحي متفاوت متناسب با حال وهواي جشنواره 

كتاب بيست وهفتمين جشنواره فيلم هاي كودكان و نوجوانان تا فردا رونمايي مي شود. 
مس��عود نجفي سردبير اين دوره جشنواره فيلم هاي كودك و نوجوان درباره روند توليد كتاب جشنواره 
گفت: پس از يك ماه فعاليت با يك گروه 10 نفره س��رانجام يك روز مانده به افتتاحيه جش��نواره كار 
كاتالوگ به پايان رسيد و پس از افتتاح رسمي جشنواره از آن رونمايي مي شود. از تفاوت هاي عمده اين 
كاتالوگ با دوره هاي قبل تبديل قطع خش��تي به A4 و طراحي متفاوت نس��بت به ادوار گذشته است. 
با توجه به اين كه اولين دوره اس��ت كه كار كاتالوگ جش��نواره كودك را به عهده گرفتيم، سعي كرديم 
همچون كارهاي قبلي خودمان از طراحي و نوآوري هاي متفاوتي اس��تفاده كنيم. از جمله سرفصل هاي 
جش��نواره كه در قالب 30 سرفصل با عكس هاي اختصاصي طراحي شدند و به صورت برش هاي كاغذ، 

متناسب با فضاي جشنواره در كاتالوگ كار شدند.
نجفي هم چنين درباره محتواي متفاوت كاتالوگ در مقايسه با دوره هاي قبل گفت: در بخش هيئت داوران فضايي را طراحي كرديم كه در 
آن هر داور با كودكي در حال بازي است. به طور مثال يكي در حال بازي فوتبال دستي است و يكي در حال بازي كامپيوتري. اگر خود 
داوران بچه داشتند، با فرزند خودشان و اگر هم نداشتند، با يك كودك ديگر اين فضا را طراحي مي كرديم. در قسمت بزرگداشت ها هم به 
همين شكل عمل كرديم. به طور مثال دنيا فني زاده و دو فرزندش را در حال بازي كردن تصوير كرديم. براي جلد كاتالوگ نيز از طراحي 
متفاوتي بهره برديم. به اين شكل كه با استفاده از تصوير يك پروانه در حال پرواز، صفحه اول كاتالوگ را تكميل كننده اين عكس قرار داديم. 
س��ردبير كاتالوگ سي ويكمين جش��نوراه فيلم فجر در پايان با مقايسه فضاي كتاب جشنواره كودك با ديگر كاتالوگ ها گفت: سعي 
كرديم فضاي كار بس��يار متفاوت با دوره هاي گذش��ته باش��د. تاش��مان اين بود كه همه بخش هاي كاتالوگ از جمله سرفصل ها و 

عكس ها متناسب با حال وهواي جشنواره كودك و خود كودكان و نوجوانان باشد. 
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س��ال تازه، با آغاز فصل بهار شروع نمي شود؛ گاهي اتفاقات 
مهم و تأثيرگذاري شروع ديگري را رقم مي زنند. اين اتفاقات 
به گس��تره و پهنه زمان و مكان ربطي ندارد. گاه هويتي كه 
برمبناي آن اتفاقي شكل مي گيرد، به وسعت ظهور سال تازه 
است. به خصوص اگر اين اتفاق تازه در عرصه فرهنگي باشد، 
به راحتي مي تواند بهانه اي شود براي شروعي دوباره. يكي از 
اين بدعت گذاري هاي آغاز سال، جشنواره فيلم اصفهان است 
كه بهار سينماي كودك و نوجوان محسوب مي شود و تغيير 
سالش را خود بنيان مي  نهد؛ آغازي تازه كه هم زمان با آغاز 
فصل مدارس و روز جهاني كودك است. همان مناسبت هاي 
زماني اي كه اين جش��نواره مه��م را خاص و ويژه مي كنند. 
اتفاقي كه به تناس��ب اهميتي كه براي سينماگران در هر 
گونه خاص دارد، ك��ودكان و نوجوانان را نيز كه گاه ناديده 
گرفته مي شوند، به عنوان مخاطب خاص به حساب مي آورد. 
كودكاني كه آيندگان سرزمين را شكل مي دهند كه در كام 
نخست با عنوان فرهنگي شناخته مي شوند و اگر روزگاري 
س��ينماي درخشاني در س��طح جهاني داشته هنوز هم به 
عنوان يكي از قدرت هاي سينمايي امكان رقابت با سايرين را 
داراست. حالا و در شروع تازه باز هم سالن گل نرگس براي 
سومين سال پياپي ميزبان مراسم افتتاحيه جشنواره است. 
همان سالن ورزشي كه انگار براي يك شب بايد از خاطر ببرد 
كه كاربري ورزش��ي دارد تا ميزبان آغاز بانشاط ترين اتفاق 

شهرش باشد. 
امس��ال نيز گروه هنري طراحي دكور همچون س��ال هاي 
قبل از يك ماه گذش��ته كار خود را براي آماده سازي سالن 
آغاز كرده اند. گروهي كه حالا پس از س��ه س��ال با امكانات 
فضايي اين سالن آش��نايي كامل دارند، حالا روزهاست كه 
كار خود را در بخش ه��اي نور، صدا، طراحي دكور و اجرا و 
كارگرداني انجام مي دهند تا مراس��مي در شأن و مناسب با 
جايگاه جشنواره برنامه ريزي كنند. فقط كافي است كه چند 
ساعت پيش از آغاز مراسم وارد سالن شويد. از ديدن چنين 
جنب وجوشي تعجب مي كنيد. شايد باورتان نشود كه آن چه 
مقابلتان است، دكور طراحي شده و آماده اي است كه حتي 
مراحل فني را با موفقيت پشت سرگذاشته؛ اين جا هيچ كس 
حاضر نيست براي چندمين بار هم كه شده اطراف را بررسي 
نكند. هميشه مبادايي براي اشكالات از فني تا تأخير شروع 
وجود دارد و انگار قرار اس��ت با اين وسواسي كه اين جا موج 
مي زند، هر اتفاق ناخواس��ته اي هم كنترل شود، كه تجربه 
ساليان گذشته نشان داده كه هميشه هم كنترل شده است. 
دكور طراحي ش��ده جشنواره امس��ال نيز خالي از عناصر و 

ويژگي ه��اي خاص معرف جش��نواره نيس��ت. پروانه، نماد 
جش��نواره فيلم كودك و نوجوان اصفهان  كه نام جوايز نيز 
وام دار همين نماد است، امسال حضور پررنگي در سالن دارد؛ 
پروانه اي كه از ميان نگاتيو يك فيلم بيرون مي آيد و خاص  
سينماي كودك و نوجوان و نشانه آشناي آن است. در كنار 
اين پروانه، تلويزيون هاي الِ اي دي مكعب شكل طراحي شده 
روي سن در دو نقطه جا گرفته اند و قرار است كه نمايش گر 
فيلم هاي بخش هاي مختلف باش��ند. جز اين دو، بخشي از 
دكور متعلق به طراحي دكور بر مبناي عناصر شهر اصفهان 
است كه با بخش هاي ديگر در استفاده از عناصر هم خواني 
دارد؛ اي��ده اي كه از شبس��تان هاي پوس��تر طراحي ش��ده 
براي جش��نواره آماده اس��ت. گوش��ه ديگر س��ن به پارچه 
متبرك شده اي اختصاص دارد كه نشان از نام گذاري امسال 
جشنواره به نام حضرت محمد)ص( است. اين پارچه كه در 
مكه توس��ط دو كودك متبرك شده است، حالا در مراسم 
افتتاحي��ه قرار دارد تا بتواند مايه خيري ب��راي اين دوره از 
جشنواره و سينماي كودك و نوجوان باشد. دكور تصويرشده 
برخاف س��ال گذشته تحرك ندارد. امسال قرار است همه 
چيز تنها نمايان گر فضاي سينمايي باشد. تصاويري كه در 
طول مراس��م از فيلم هاي مختلف ب��ه روي نمايش گرها 
مي آيد و رقص نوري كه بر نماد پروانه در حركت اس��ت، 
همه و همه نش��ان هايي از فضاي س��ينمايي اس��ت كه 
امس��ال جش��نواره ترجيح داده بر آن تأكيد بيشتري به 

نسبت عناصر كودكانه باشد. 
بنا به اعام گروه س��ازنده دكور آن چه ك��ه در افتتاحيه 
بيست وهفتمين جشنواره فيلم كودك و نوجوان اصفهان 
داراي ويژگ��ي خ��اص و قاب��ل توجه��ي اس��ت، حضور 
مجريان اين برنامه اس��ت. علي فروتن، محمد مس��لمي 
و حميد گلي س��ه مجري برنامه فیتیله امسال عهده دار 
اجراي مراس��م هس��تند و قرار بر اين است كه سه ساعت 
كنداكتور افتتاحيه را با برنامه هاي شاد و مناسب كودكان پر 
كنند. پس اگر به دنبال يك مراس��م جدي، رسمي و حتي 
خش��ك كه در بعضي از جشنواره ها س��راغ داريد هستيد، 
بهتر اين است كه افتتاحيه جش��نواره كودك و نوجوان را 
انتخاب نكنيد و به س��الن گل نرگس نرويد. آن جا هر چه 
كه مي بينيد و مي ش��نويد، برخاف تصورتان اس��ت. بايد 
فراموش كنيد چند س��اله هس��تيد، يا چه سمتي داريد. 
يادتان نرود كه هنگام ورود دست كودك درونتان حتماً 
در دستتان باش��د، وگرنه بي قرار از شادي هاي كودكانه 

ديگران خسته خواهيد شد.

گزارش روز

کودك درون 
فراموش نشود!

پیش درآمدی بر افتتاحیه



بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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بزرگداشت گفت وگوی حسین عرفانی با

ناصر طهماسب
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بزرگداشت

گفت وگو با ناصر طهماسب

چطور جذب دوبله شدید؟
مثل همه، از راه صدا. همه ما از بچگي عاقه داريم به صداها 
و تيپ ها. اين عاقه از كودكي شكل مي گيرد؛ وقتي صداي 
پدر و مادر را مي شنويد. بعد وارد دنياي سينما مي شويد و 
جذبتان مي كند. بعد ادبيات را مي شناس��يد كه تبديل به 
گفتار، فيلم و تئاتر مي شود. معمولاً آدم هاي حرفه اي همين 
مراح��ل را مي گذرانن��د و وقتي وارد كار دوبله مي ش��وند، 
س��ختي هاي زيادي مي كش��ند. چراكه آدم هايي كه خوب 
هستند، نسبت به خودشان هم سخت گيرترند و شكست را 
تحمل نمي كنند. بعد شما دره اي پيدا مي كنيد بين خودتان 
و صدايتان  كه احساس، فهم، درايت و تمام تعلقات و تأثرات 
طول زندگي شما را تشكيل مي دهد. آن وقت است كه شما 
باي��د بتواني��د اين دره را با يك نقش پ��ر كنيد. اين همان 
كار ماندگار است كه در لحظه خلق ماندگار مي شود. اولين 
كامي كه گفته مي ش��ود، اولين نتي كه خوانده مي شود، 
ماندگار اس��ت و نيازي ندارد كه زمان��ي از آن بگذرد. براي 
همين است كه وقتي سال ها بعد هم به آن مراجعه كنيد، 
تصور مي كنيد كه لحظه خلق اين هنر ماندگار همان زماني 
است كه شما دوباره به سراغش رفتيد. راستش را بخواهيد، 
خيلي مشكل اس��ت كه از خودت حرف بزني، درحالي كه 
بايد از كنار خودت عبور كني و به يك سري مسائل اساسي 
بپردازي، وقتي كه گذش��ته تجربياتي است كه ديگر تمام 

شده و نمي تواني تغييري درشان ايجاد كني. 
از کاره�اي کودک�ي ک�ه انج�ام دادی�د، بگویید. 
کارهایي که زماني بسیار درخشان دوبله مي شدند 

و حالا انگار دیگر خیلي جدي گرفته نمي شوند.
م��ن كارم را با فيلم ها و كارتون هاي ك��ودك آغاز كردم. 
م��ن كارتون هاي زي��ادي كار ك��ردم. باگزباني، خرس 
کوهس�تان، یوگي و دوس�تان و... در نظر ما كارتون ها 
داستاني بودند مخلوق دست انس��ان؛ نه شوخي داشتند 
و نه مس��خره بودند. كارتون ها مضمون  و پيام داش��تند و 
ترجمه هاي صحيحي مي ش��د تا دوبله ش��ود و به عنوان 
عامل تربيتي كودكان اس��تفاده ش��ود. ام��ا حالا اين نگاه 
تغيير كرده. انيميشن ها حالا خيلي جدي گرفته نمي شوند 
و بيشتر نگاه طنز و فانتزي به خود گرفته اند، درحالي كه ما 
چنين نگاهي نداشتيم. هاليوود هم اين طور فكر نمي كرد. 
همين الان هم بزرگ ترين بازيگران و هنرمندان هاليوود 
ب��ه جاي كاراكترهاي انيميش��ن ها صحبت مي كنند. كار 
كودك بايد صادقانه انجام شود، چراكه او تنها معصوميت 

و حقيق��ت را قبول مي كند و ش��ما نمي توانيد او را فريب 
دهيد. اما حالا دنياي ما تقلبي شده است، پس نمي تواند 
وارد دنياي كودكان ش��ود. نمي دانم س��ينماي ايران چرا 
هميشه نگران فروش است، درحالي كه ضرورت سينماي 
كودك به لحاظ ذات كودكان��ه نبايد نگران اين موضوع 

باشد.
زماني که کار براي ک�ودکان انجام مي دادید، چقدر از 
کودك درونتان اس�تفاده مي کردی�د و این کودك به 
ش�ما کمك مي کرد تا بتوانید ارتباط درست را شكل 

دهید؟
اولي��ن چي��زي ك��ه آدم در كودكي مي فهم��د، تفاوت 
حقيقت و دروغ است. بچه ها خيلي سخت باور مي كنند. 
پ��س بايد اين طور فكر كني كه خ��ودت در كودكي چه 
چيزهاي��ي را باور مي كردي، چه جمات��ي با چه لحني 
برايت باورپذير بودند. اين كار در عين دش��واري بس��يار 
لذت بخش بود. كاري كه با فرم دادن به صدا مي توانستي 
از پ��س آن بربيايي. براي فهم اين مس��ئله يك جمله از 
ليكس��وس مي گوي��م. از او پرس��يده اند چط��ور يك نفر 
هنرمند مي شود؟ در جواب مي گويد دو گروه انسان زاده 
مي ش��وند و زندگي مي كنند. كساني كه زندگي ادواري 
دارند. ي��ك دوره كودك اند، بعد نوجوان، بزرگ س��ال و 
الي آخر و دس��ته دوم كس��اني كه كل ادوار زندگي شان 
هميش��ه با آن ها هست. در بزرگ س��الي هنوز كودكي و 
جواني را همراه خ��ود دارند. اين افراد با الهام و متأثر از 
ادوار گذشته به خلق هنر مي پردازند. ماجراي دوبله براي 
كودكان هم دقيقاً همين است. اگر بتواني از تمام دوران 
زندگي ات اس��تفاده كني، پس هن��وز به خاطر داري كه 
دركودكي خودت چه مي خواس��تي و الان چه مي تواني 
به كودك بدهي؛ پس هميش��ه مؤثر خواهي بود و براي 

بچه ها هم باورپذير مي شود. 
به نظ�ر مي آی�د در ایران ب�راي س�ینماي کودك 
بس�یار کم کاري شده اس�ت. داس�تان هایي براي 
بزرگ س�الان را مي س�ازیم و چون یك کودك هم 

حضور دارد، اسمش را مي گذاریم کار کودك. 
اصاً ما كاري نكرديم. بچه ها را هميش��ه ناديده  گرفتيم. 
برخ��اف تصور خيل��ي از اف��راد موس��يقي فريبنده در 
زمان��ي ما را دچ��ار اين تصور كرد كه س��ينماي كودك 
خوبي داري��م، درحالي كه تنها فيلم كودكي كه مي توان 
نگاهش كرد، فيلم عباس كيارس��تمي است. كودك عارف 

تنها صداست كه مي ماند. شايد اين جمله بارها 
شنيده شده براي كسي كه يك عمر زندگي حرفه اي 
خود را با صدا گذرانده، هنوز هم بهترين جمله برای 

بيان توانايي اي باشد كه داراست و از آن استفاده كرده. 
صدايي كه هر فيلم يا كارتوني را حتي از زمان هاي دور 
تا به حال به عنوان خاطره انگيزترين صحنه ها، نقش ها 
و شخصيت ها به جا گذاشته است. از سريال كارتوني 
باگزباني و يوگيودوستان تا سريال كمالالملك 

و هزاردستان همه مجموعه اي از تصاويري را در 
خاطرمان زنده مي كنند كه با صداي رساي ناصر 

طهماسب جان مي گيرند. او كه كار كودك را آغاز 
كرده، بر اين باور است كه تنها آن كساني را مي توان 
هنرمند ناميد كه ادوار مختلف زندگي شان را با خود 

همراه داشته باشند و در اين همراهي كودك درون نيز 
كه به خيال پردازي منجر مي شود، زنده خواهد بود. او 
نيز مثل بسياري از هنرمندان  كه در سينماي كودك 

آثار به يادماندني دارند، از وضعيتي كه حالا گريبان 
اين سينما را گرفته، ناراحت است. دوست ندارد كه 

فيلم هايي نام كودك را با خود يدك بكشند كه هيچ 
ارتباطي به دنياي معصوم كودكان ندارند. حسين 

عرفاني همكار اسبق و در اكثر مواقع هم عقيده او )از 
دوبله گرفته تا كار كودك( درباره آن چه از زندگي ناصر 

طهماسب گذشته، مي پرسد. 

Yogi Bear & Friends Dubbing Artist
is Writing For Children 

دغدغه سینماي کودك
از دوبله تا سناریو

Many years ago Naser Tahmasb had discovered his voice among 
others. Then he learnt about cinema and found voice overlapping 
with this art. Then he chose literature to link his personal thoughts to 
his artistic world. By no doubt, he is one of the best dubbing artists 
who has managed to give voice to many different typical characters.
Tahmasb began his voice over career with dubbing cartoons including 
“Bugs Bunny” and “Yogi Bear & Friends” and then he started dubbing 

movies which some of them are among the most memorable movies 
in the history of cinema. However, he didn’t limit his artistic career to 
dubbing and has experienced working as an actor in recent years. He 
believes that he likes acting but his imagination about cinema was 
totally different from reality. Since his main concern has always been 
children, currently, he is writing film script in hope that he can do 
something for children cinema. 
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گفت وگو با ناصر طهماسب

كه مي فهمد مهر و خطر چيس��ت. ش��ايد فضاي اين فيلم 
خيلي حقيقي نباشد، اما قابل باور است. اين تصوير درستي 
از كودك را نشان مي دهد، يا كتاب درخت پرتقال زیباي 
من در ابتدايش نوشته زه زه بچه اي بود كه در شش سالگي 
درد را كش��ف كرد. اين همان چيزي است كه ما از دنياي 
بچه ها مي خواهيم. اين واقعيتي اس��ت ك��ه ما بايد از آنان 
بفهميم. از اين كتاب حتي فيلمي به نام بي بي چلچله هم 
ساخته شد كه خب، خيلي نتوانست به قوت كتاب باشد. اما 
همين كارگردانان هم  كه فارغ از خوب يا بد بودنشان زماني 
كار كودك مي ساختند، ديگر نيستند. حتي تصويري كه از 
كودك در فيلم سینما پارادیزو نشان داده مي شود، نماي 
واقعي يك بچه اس��ت. اين فيلم جهان را نگه داش��ته است. 
جوايز زيادي گرفته و بارها از روي اين فيلم، فيلم هاي ديگری 
س��اختند. در هر دهه عده اي از افراد دور هم جمع مي شدند 
و كارهاي خوبي انجام مي دادند و حتي زماني كه از يكديگر 
جدا مي شدند، در هر كاري به بهترين شكل كار مي كردند. 
این کمبود قصه، کارتون و کار براي کودکان هیچ وقت 
ش�ما را به این صرافت نینداخت ک�ه براي کودکان 
قصه بنویسید یا کار دیگري برایشان انجام دهید؟

چرا، يك س��ناريو نوش��ته ام به نام تدي خرس کوچك 
جذاب كه چاپ هم ش��ده اس��ت. داستان دو بچه كه با 
خيالاتش��ان داستاني را مي س��ازند؛ همان خيالي كه در 
بزرگ س��الي خيلي ها از دس��ت مي دهند، اما به راحتي 
مي توانند آن را دوباره به راه بيندازند. براي كمك كردن 
به تخيلي كه حتي بزرگ س��الان هم به آن نياز دارند يا 
برای پرورش آن در كودكان لازم نيس��ت راه س��ختي را 
دنبال كنيم. يك كودك با مفاهيم س��اده اي همراه شما 
مي ش��ود. نيازي نيست هميشه از مش��كات بزرگ او و 
جامعه اش بگوييد. چه فرقي مي كند كودكي فقير اس��ت 
يا نه. او بيش��تر از اين كه متوجه فقر باش��د، به اين فكر 
مي كند كه پدرش را به عنوان همراه دارد. مثل صحنه  آخر 
فيلم گربه اي روي ش�یرواني داغ كه پس از عصبانيت 
پسر، پدرش مي گويد من همه  چيز براي تو فراهم كردم، 
اما پسر جواب مي دهد كاش به جاي اين چيزها همراه من 
بودي. اين همان حس و محبتي اس��ت كه ما نيز بايد در 
كارهايمان به كودكان القا كنيم؛ چيزهايي كه در فيلم هاي 

كودكمان هيچ گاه وجود نداشته است. 

جز این هم کار دیگري انجام داده اید؟
بله، س��ناريوهايي براي فيلم ها هم نوش��ته ام. مثل فيلم 
پرواز را به خاطر بسپار كه ساخته هم شد، هرچند كه 
كار خوبي نشد، گرچه به نظر مي رسيد متن بدي ندارد. 
فيلمنامه هاي ديگري هم نوش��تم. اما يكي از مشكات ما 
اين اس��ت كه هرچيزي پيش از توليد م��ورد قضاوت قرار 
مي گيرد. فيلمنامه  اي كه س��اخته نش��ده، مهر خوب يا بد 
مي خ��ورد، فيلم قب��ل از پخش هم همين ط��ور. البته اين 
مس��ئله هم هس��ت كه خيلي از فيلمنامه ها و فيلم ها هم 
مشكاتي دارند كه ش��ايد به اين بازمي گردد كه فراموش 
كرديم سينما يعني ادبيات. ما به جاي تبديل اين ادبيات به 
سينما دنبال رابطه ها مي گرديم. نمونه آن فيلم بوي خوش 
زن لحظه اي كه آل  پاچينو پسرك مراقب خودش را براي 
دارو بيرون مي فرستد و پسرك شك مي كند، بازمي گردد و 
مي بيند كه او كلت را آماده مي كند كه خودش را بكش��د. 
پس��رك مي گويد تو رنج مي كشي من مي دانم. آل  پاچينو 
ج��واب مي دهد رنج؟! تو چه مي داني، من در ظلمت ام. اين 
جمله هاليوودي اس��ت. اتفاقي كه هيچ وقت در س��ينماي 
ايران نمي افتد. ما نمي توانيم اين طور از ادبياتمان استفاده 
كنيم. س��ينماي ما خالي از اين ديالوگ هايي اس��ت كه 
باعث حيات ادبيات هم مي ش��ود. پس زندگي مان هم به 

مرور دچار اين خلأ مي شود. 
همیشه اعتقاد داشتم دوبلورهاي ما تك صدا هستند 
و حتي عالي، ام�ا گروهي دیگر علاوه بر تك صداي 
عالي کارهاي تیپیك انجام مي دهند. ش�ما یكي از 
افراد این گروه دوم هس�تید. به طور مثال در فیلم 
كمال الملك یا هزاردستان شما نقش علي نصیریان را 
صحبت کردید و لهجه اي مخلوط از فارسي و ترکي 
را گفتی�د. برخلاف معمول این تیپ بس�یار جدي و 
محكم بیان شد و مثل سایر نمونه هاي صحبت شده 

به دور از شوخي و طنز نهفته در این لهجه بود.
مظفر الدين در کمال الملك شاهزاده اي است كه پادشاه 
نشد. خس��ته بود و منتظر و از ابتذال در او خبري نبود. 
حرف هايي هم كه در فيلم مي زد، شاعرانه و پرمعنا بود، 
انگار كه او يك بار زندگي كرده است. اين عاوه بر نقش، 

به علي حاتمي هم بازمي گشت. 
در م�ورد بازیگ�ري بگویی�د. چه ش�د ک�ه بعد از 

این همه مدت همچنین تصمیمي گرفتید؟
س��ال ها پي��ش فيلمي به ن��ام راه دوم را در كن��ار پروانه 
معصومي ب��ازي كرده بودم. اما ديگر س��راغ بازي نبودم تا 
اين كه فريدون جيراني گفت كه بيا چند صحنه براي سريال 
من بازي كن. قبول كردم. اما نكته جالبش اين بود كه پس 
از اي��ن بازي مردم در خيابان مرا مي ش��ناختند. حتي يك 
بار راننده تاكسي اي به من گفت كاش به مارال نمي گفتي 
كه دل باخته اش شدي! اين همه دقت و توجه برايم خيلي 
جالب بود. جيراني حرف خوبي به من زد. معتقد بود مردم 
تصوير مرا قبول كردند. بعد از آن هم فيلم کلانتر را بازي 
كردم. قسمت جالب سينما برايم پشت صحنه اي است كه 
تا پيش از اين تصور ديگري ازش داشتم، اما حالا واقعيتش 
را مي ديدم. حتي يك بار به كارگردان گفتم بهتر نيس��ت 
ديالوگ را تغيير دهيم؟ قبول كرد! حتي ميزانس��ن صحنه 
را تغيير داديم و باز هم قبول ش��د. اين ها باعث شد تصورم 

نسبت به پيچيدگي كار از بين برود. 
س�ال ها کار دوبله کردید و صدایتان شناخته شده 
اس�ت، بعد از مدت ها بازیگ�ري را تجربه کردید و 
حالا تصویرتان هم براي مردم آشناست. این باعث 
نشد که فكر کنید چرا زودتر سراغ بازي نرفته اید؟

سال ها پيش وقتي كه كار دوبله مي كردم، پيشنهادهاي 
بازي هم به صورت هم زمان داشتم. اما هيچ كدام را قبول 
نمي كردم. چون هيچ وقت از دوبله ناراضي نبودم و خيلي 
كارم را دوس��ت داش��تم. نكته اين است كه صدا در فكر 
و خاطره آدم ماندگاري بيش��تري دارد تا چهره و نقش. 
آدم هاي��ي كه با من روبه رو مي ش��وند، به ياد نقش هايي 
مي افتن��د كه در كودكي ش��ان ديده اند، ام��ا هنوز اين 
صدا برايش��ان پررنگ اس��ت. اولين ب��ازي اتفاقي بود، 
ام��ا بع��د از آن برايم جالب ب��ود كه س��ينما را از بعد 
ديگري ببينم؛ س��ينمايي كه س��ال ها براي من تصوير 
بود و حالا واقعيتش را مي ديدم. نكته جالب اين اس��ت 
كه بعد از اين تجربه تازه به اين نتيجه رس��يدم كه چه 
كارهاي بسياري را مي توانم انجام بدهم و ندادم. گرچه 
هنوز هم ناراضي نيستم از آن چه پشت سرگذاشتم. اما 
حالا مي دانم نوش��تن و س��اختن فيلم هم آن قدر كه به 
نظر مي آمد، كار س��خت و جدي اي نبود و مي توانستم 

انجامش دهم.
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شمسی فضل الهی
بزرگداشت
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اولی�ن فیلم�ي را که در س�ینما دیدی�د، به خاطر 
دارید؟

هش��ت نه س��اله ب��ودم كه فيل��م گنج ه�اي حضرت 
س�لیمان را در سينما ديدم. اس��توارت گرينجر و دبرا 
كارت بازي مي كردند. بعدها من جاي چندين نقش دبرا 

كارت صحبت كردم. 
چقدر طول کش�ید تا بعد از آن سال ها خودتان به 

سینما وارد شدید؟
تابس��تان بين دبستان و دبيرس��تان زماني بود كه مادرم 
خيلي مرا به سينما مي برد. آن زمان بود كه آواره را ديدم 
و با دنياي زيبايي آشنا شدم، و آن قدر جذب آن شدم كه 
10 بار مادرم را مجبور كردم كه به ديدن اين فيلم برويم. 
همين ش��د كه در دبيرستان اصرار كردم مي خواهم تئاتر 
ياد بگيرم. چون از س��ينما مي ترس��يدم، اصاً به آن فكر 
نمي كردم. مادر پذيرفت و با آقاي قدكچيان صحبت كرد. 
او هم استقبال كرد. آن زمان تئاتر تهران كاس هاي تئاتر 
برگزار مي كرد و بس��ياري از دوبلورهاي خوب اين روزگار 

آن زمان در آن كاس ها تدريس مي كردند. 
بازیگري یاد مي دادند؟

بازيگري و بيش��تر بيان. در واقع آن پرسپكتيوي كه بايد 
ايجاد ش��ود، هماهنگي صدا و تصوير كه چطور مي توان 

آن را براي بيننده جذاب كرد. 
ش�ما یك فیلم دیدید، علاقه مند شدید به نمایش 
و به سراغ تئاتر رفتید. یعني فیلم باعث ورود شما 
ب�ه دنیاي تئاتر و تئاتر موجب حضورتان در دنیاي 

دوبلاژ شد؟
و حتي وارد دنياي س��ينما ش��دم. هم��ان زمان فخري 
خ��وروش يكي از مهم ترين نمايش هايش را اجرا مي كرد 
به ن��ام ماري دوبان. اس��تاد كاس به م��ا گفت كه به 
عنوان هيئت منصفه براي تماشاي تئاتر برويم. 16سالم 
ب��ود و مدير آن جا اعتراض ك��رد كه اين بچه چطور بين 
هيئت منصفه بنش��يند. خانم نادره آن زمان آن جا بود و 
خواس��ت كه من هم با كمي تغييرات در ميان س��ايرين 
باش��م. يك س��ال بعد از اين كاس ها بود كه فيلمي به 
كارگردان��ي وحدت بازي ك��ردم. در كاس هاي هنركده 
آناهيت��ا ثبت نام كردم و ش��اگرد خانم و آقاي اس��كويي 
بودم. حالا ديگر مدرس��ه رفتنم نامرتب شده بود، درس 
نمي خوان��دم و از دني��اي زيبايي كه توقع داش��تند من 
دكترش باش��م، فاصله گرفتم. قاصد بهشت فيلم دومم 
بود، و بعد از پنج تجربه كه در س��ينما داش��تم، به اين 
نتيجه رسيدم كه ترجيح مي دهم تئاتر را انتخاب كنم. 

یعني بین سینما و تئاتر انتخاب کردید؟
بله. سال 41 فيلم فرار را كه بازي كردم، اعام كردم ديگر 

ج��ز تئاتر بازي نخواهم كرد. بعضي دلخور ش��دند و علت 
را پرس��يدند. آن زمان دختر جواني بودم و نمي توانس��تم 
ب��ا صراحت بگويم، پس فقط گفتم س��ينما آن طوري كه 
دوست دارم نيس��ت. بعضي خرده گرفتند كه شايد اصاً 

سينمايي كه تو دوست داري، سينماي خوبي نباشد. 
پس بازیگري را به ذات دوس�ت داش�تید، اما آن را 

در تئاتر ترجیح مي دادید؟
وقت��ي ش��اگرد هنركده آناهيت��ا به مديري��ت مصطفي 
اس��كويي ش��دم، نگاهم تغيير كرد. آن جا به ما آموختند 
كه چطور به هنر نگاه ارزنده اي داش��ته باشيم. ديگر آن 
س��ينما و نقش ها برايم جذاب نبود، پس ترجيح دادم از 

آن فاصله بگيرم تا زماني كه به تصورم نزديك شود. 
چطور به دوبله رسیدید؟

همين سال هاي تئاتر و سينما بود كه با هر كسي همكاري 
مي كردم، به من مي گفت از صدايت اس��تفاده كن. معتقد 
بودند كه اين جنس صدا براي ميكروفون خوب است. در 
كاس هاي هنركده فن بيانم هم تقويت ش��ده بود، تئاتر 
ه��م كار كرده بودم. تا اين ك��ه روزي وزير فرهنگ و هنر 
براي تماش��اي تئاترمان آمد، همان ج��ا پيغام داد كه اين 
خانم را براي خواندن نريش��ن روي فيلم بفرس��تيد. آقاي 
اس��كويي مي گفت من اين همه تاش كردم تا از او بازيگر 
بس��ازم، به خودم هم برخورد كه چرا ب��ه جاي اين همه 
زحمت روي فيلم حرف بزنم. اما اين پيشنهاد را رد نكردم. 
خواس��تم اول محيط دوبله را ببينم و بعد تصميم بگيرم، 
اما محيط آرام آن جا در كنار محيط پرتحرك بازي به دلم 
ننشست. بعد از آن به راديو معرفي ام كردند. سال 39 بود. 
آن جا را دوس��ت داشتم، هم محيطش را و هم اين كه قرار 

بود نمايش بازي كنم. خيلي خوب بود. 
چ�ه س�الي کار کودکان را ش�روع کردی�د؟ دوبله 

کردید یا با نمایش رادیویي آغاز شد؟
كار ك��ودكان را با دوبله آغاز كردم. س��ال 52 با كارهايي 
چ��ون خانه کوچك. آن زمان نماي��ش، دوبله و راديو را 
با هم انجام مي دادم ت��ا اين كه ازدواج كردم و ديگر زمان 
براي راديو نداش��تم. س��ال 41 هم از سينما خداحافظي 
كرده بودم و سراغ تئاتر و كارگاه نمايش رفتم كه با فضاي 

كودك هم خواني نداشت، اما تجربيات خوبي بودند. 
اخی�راً چط�ور، از زمان�ي ک�ه دوب�اره به س�ینما 

بازگشتید؟
من ممنون فرزاد اژدري هس��تم ك��ه خيلي به موقع به 
ياد من افتاد. تقريباً س��ه س��ال پيش بود. س��راغم آمد تا 
براي فيلم س�لام بر فرش�تگان با ه��م همكاري كنيم. 
داستان را دوست داش��تم. داستان هايي را كه تركيبي از 
فضاي رئال و تخيلي اس��ت، دوس��ت دارم. همين شد كه 

شايد تا پيش از اين چنين باوري بوده كه حافظه 
تصويري آدم ها قوي تر است تا حافظه شنيداري، اما 
گاهي استثنا هايي هستند كه قواعد و باورها را برهم 

مي ريزند. نمونه اين قضيه كسي است كه شايد به 
بلنداي كارنامه كاري اش تصوير و نقش به يادگار 

گذاشته است، اما هنوز هم با شنيدن صدايش به ياد 
بامزي خواهيد افتاد. همان صداي آرامي كه حزن 

خاصش آن را تبديل به يكي از خاص ترين صداها ميان 
دوبلورها كرده است. خانم بازيگر موي سفيد كرده، اما 
هنوز نشاط جواني را در صداي خود دارد. آرام است، 

با طمأنينه سخن مي گويد و تو را دعوت به آرامش 
مي كند. از خاطره هايش مي گويد؛ دختر كوچكي كه 

با تشويق مادر بازيگري را فراگرفت. روي صحنه تئاتر 
رفت و فيلم بازي كرد. به واسطه صداي خوبش دوبله 

را تجربه كرد و به راديو رفت. سال هاي پيش از انقلاب 
بعد از چند تجربه تصميم گرفت سينما را رها كند؛ 

سينمايي كه حالا ديگر با ارزش هاي او هم خواني 
نداشت. تئاتر را ادامه داد و سراغ دوبله و راديو رفت و 

تا امروز آن را ادامه داد. گرچه مدتي بعد باز هم سينما 
را جايي براي حضور در كنار تئاتر دانست و بازگشت. 
بانوي صدا و تصوير مقابل هم بازي اش پريوش نظريه 

نشست تا از يك عمر تجربه خود بگويد. 

Children are
EnErgy of LifE
Shamsi Fazlollahi has had a long and fruitful career in Iranian 
cinema, theater, radio, and dubbing art until the time she 
figured out the pre-Islamic revolution cinema was in contrast 
with what she had learnt in Anahita Art Academy. So she 
quitted her career in cinema and followed theater which 
was her favorite and first choice. She was working in radio 
and meanwhile was involved in dubbing foreign movies and 
series. Being at four artistic activities at the same time helped 

her having a significant role in these arts even after fifty five 
years though she believes that she has retired from radio many 
years ago. 27th International Festival of Films for Children and 
Young Adults is going to pay tribute to her for her presence 
in children cinema. She calls children energy of life and 
will be among them with screening her film “Kindergarten 
Operation” at 27th International Festival of Films for Children 
and Young Adults. A film with lots of imagination and fantasy. 
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آن را پذيرفتم. اين اولين كارم در ژانر كودك بود. پس از 
آن فرزند خوانده وحيد نيكخواه آزاد و س��ال گذشته هم 
عملیات مهدک�ودك را باز با اژدري كار كردم. البته در 
اي��ن ميان دو كار ويديوي��ي و تلويزيوني هم به نام خان 
ننه و یه چند ش�اخه گل س�رخ انجام دادم. اما تا حالا 
از سرنوشتش��ان باخبر نشدم و هيچ گاه هم پخش نشدند. 
نكته خوب اين تجربه تازه اين بود كه متوجه شدم چقدر 
بازيگران كودك با اس��تعداد ش��ده اند. پيش از اين اگر در 
فيلم بچ��ه اي در صحنه كن��ار من بود، س��عي مي كردم 
چيزهاي��ي را به او ياد بدهم، ام��ا بچه هاي امروز خيلي از 

اين ها را بلدند. 
دنی�اي فانت�زي را دوس�ت دارید، ب�ه نظرتان در 
سینماي کودك واقع گرایي بیشتر مي تواند کاربرد 

داشته باشد یا تخیل و فانتزي؟
براي بچه دنياي فانتزي جذاب و بهتر است. وقتي بچه ها 
را در ش��رايط رئال و بعضاً سخت اين فضا قرار بدهيد، با 
آن ارتباط برقرار نمي كنند. در قصه كودك بايد اتفاقات 
خاص��ي دور از ذهن ما بيفتد. خرگوش��ي حرف بزند يا 
قهرمان��ي كه كار عجيبي انجام ده��د تا دنياي تخيل را 
بي��دار كند. يك بار مصاحب��ه جالبي از يك نقاش ژاپني 
خوان��دم كه در ج��واب اين كه چطور ب��ه فضاي تخيلي 
نقاش��ي هايش رس��يده، گفته بود از خواب هايم. تصميم 
گرفتم خواب هاي��م را تبديل به نقاش��ي كنم. جذابيتي 
كه اين دنيا داش��ت، ك��ودكان را جذب خودش مي كرد. 
ك��ودكان ذهن پذيراي��ي دارند. مثل ما ني��از به منطق 
خاصي ب��راي يافتن ارتب��اط آن چه مي بينن��د با دنياي 
واقعي ش��ان ندارن��د. آن ها پلنگ قهرمان��ي را هم كه راه 

مي رود و حرف مي زند، قبول مي كنيد. 
یك�ي از به یادماندني ترین کارهایتان بامزي اس�ت 
که هنوز هم در ذهن ک�ودکان آن زمان و کودکان 
این زمان پررنگ اس�ت، چطور بی�ن تئاتر و دوبله 

کارهاي کودك را انتخاب کردید؟
خاطرم هست آن زمان تئاتر امیر کبیر را كار مي كردم، 
ناصر مم��دوح گفت كه براي دوبله بام�زي بروم، قبول 
نك��ردم. آن زم��ان تئاتر و علي الخصوص اي��ن كار برايم 
خيلي جدي ب��ود و حاضر نبودم كه اين فضاي جدي را 
رها كنم و س��راغ دوبله انيميشن بروم. اما جناب ممدوح 
اصرار كردن��د. وقتي كه رفتم بخش هايي از آن را ديدم، 

خودم عاقه مند ش��دم. كار ج��ذاب و فوق العاده اي بود. 
قب��ول ك��ردم و بامزي دوبله و ماندگار ش��د و هنوز هم 

خيلي از آدم ها صداي مرا با اين كارتون مي شناسند. 
این همه کارهاي مختلف تولید و پخش مي ش�ود، اما 
هر کاري ماندگار نخواهد شد. بامزي در کنار این همه 
کارت�ون  که در زم�ان خودش پخش مي ش�د یا بعد 
دیده ش�د، هنوز هم بخش بزرگي از حافظه کودکان 
گذش�ته و حال را به خود اختصاص داده. به نظرتان 
 چه ویژگي اي باعث چنین اختلاف فاحشي مي شود؟

ش��ايد نقاش��ي زيبايي كه با دس��ت انجام ش��ده بود و 
دنياي��ي را به ما نش��ان مي داد كه نه آن زمان داش��تيم 
و ن��ه حالا داري��م. درحالي كه ما وظيف��ه داريم زيبايي 
را به كودكانمان نش��ان دهيم. مدت ها پيش دو س��الي 
كارگردان برنامه كودك راديو ب��ودم. برنامه مان صبح ها 
پيش از مدرس��ه كودكان پخش مي ش��د تا با يك قصه 
خوب، شعر خوب به او نشاط ببخشيم. همچين كارهايي 
كه آن زمان داش��تيم و هنوز هم مي توانيم انجام بدهيم، 
ديگر نداريم. در واقع ما اس��باب و وسايلي را كه موجب 
ش��ادي روح كودكانمان مي ش��د، از بين برديم. البته كه 
در اين مس��ئله پدران و مادران هم موظف اند همان طور 
كه نگران داروي بچه ش��ان هستند كه به موقع بخورد تا 
جس��م س��المي پيدا كند، به فكر كارهايي هم باشند كه 

سامت روحي و شادي و نشاط او را هم تضمين كند. 
کارتون هایي که قدیم تر دیده مي ش�د، نس�بت به 
این زمان بس�یار متفاوت است. این گذشته خوب 
و درخش�ان با آن چه امروز مي بینیم، خیلي فاصله 

دارد. شما هم همین عقیده را دارید؟
بله. چنين كارتون هايي ديگر ساخته نمي شوند و هنوز هم 
خيلي ه��ا به دنبال همان كارتون هايي هس��تند كه لطيف 
بودند و آرامش داش��تند. اگر بام�زي را به خاطر بياوريد، 
تعريف مي كرديم كه او صبح از خواب بيدار مي شود، از خانه 
بيرون مي آيد، به همه س��ام مي كند و حتي گاهي مورچه 
را به خانه اش مي رس��اند. اين همان لطافت و آموزشي بود 
كه كودك به آن نيازمند اس��ت. او با همين كار شخصيت 
محبوب كارتوني اش ياد مي گيرد كه نبايد مورچه را له كند. 
عاوه بر اين پيام ها به واس��طه نقاش��ي زيبايي كه داشت، 

جنبه فكاهي و كميكش را هم حفظ كرده بود. 
در ای�ن س�ال ها برخ�لاف قب�ل فیلم ک�ودك کم 

داش�تیم. شاید تئاتر کودك هنوز روند قبل را طي 
 کند، اما س�ینما نتوانسته همچون سال هاي قبلش 
باشد. به نظرتان این مسئله از کجا نشئت مي گیرد 
و جشنواره هایي مثل جشنواره هاي فیلم کودك و 
نوجوان اصفهان چقدر مي تواند در به یادآوري این 

مسئله به کارگردانان ما مؤثر باشد؟
اين س��ؤال خوبي اس��ت و خودم گاهي به آن فكر مي كنم، 
چون براي من هم كه بچه هايم بزرگ شده اند، هنوز دغدغه 
است. حتي با برخي از مسئولان جشنواره هم صحبت هايي 
كردم. اول اين كه زمان برگزاري آن اصاً مناسب نيست. اين 
جش��نواره بايد در شهريور باشد كه بچه ها فارغ از مدرسه به 
سراغ سينما بيايند و حتي پدر و مادر را وادار به سفر كنند. 
از طرفي يادآوري خوبي اس��ت كه ساير كارگردانان با ديدن 
فيلم هاي خوش ساخت كودك متوجه شوند كه چه دنيايي 
را از دس��ت داده اند و درنهايت ترغيب  مي ش��وند به ساخت 
دوباره فيلم. در سال هاي اخير ما از سينماي خوب كودكمان 
فاصله گرفته ايم. مسلم است كه خالي از تفكرات پيشينمان 
نش��ديم. تنها كافي است باز به همان قوت گذشته سراغش 
برويم. اما پيشنهاد اصلي من اين ها نيست. به نظر من در تمام 
پارك ها بايد يك سينما كودك ايجاد شود. اين سرمايه گذاري 
مهمي است. چون هيچ پدر و مادري آن هم در زمان تحصيل 
نمي تواند فرزندان خود را به س��ينما ببرد، آن هم با مس��ير 
طولاني. پس فيلم كودك در حجم بالاتر و با جديت بيشتري 
ساخته خواهد ش��د تا در اختيار مخاطباني كه حالا راحت 
مي توانند به سينما دسترسي داشته باشند، قرار بگيرد. بايد 
فيلم كودك ساخته شود نه به آن منظور كه به آن نگاهي 
با ابعاد مختلف داشته باشند، بلكه عقيده ام اين است كه 
فيل��م كودك بايد به بچه ها نكاتي را بياموزد. هنر به ذات 
اين گونه است، كار آموزشي خود را انجام مي دهد، چون 
هن��ر نگاه به بالا دارد و به هيچ وجه خود را به پس��تي و 
ذلت نمي اندازد. آن س��ينمايي كه م��ا در دنيا مي بينيم 
كه لبريز از خش��ونت است، فقط به خاطر كم رنگ شدن 
سينماي كودك به چنين جايگاهي رسيده و رونق يافته 
اس��ت. در واقع دني��اي تخيلي اي كه مي توانس��ت براي 
ك��ودك تبديل به قص��ه اي زيبا ش��ود، تبديل به چنين 
قصه هايي براي بزرگ س��الان ش��د. با اين توانايي اي كه 
س��ينما دارد، كارهاي بس��ياري مي توان ب��راي كودكان 

انجام داد. اما سراغ هيچ كدامشان نمي رويم.

گفت وگو با شمسی فضل الهی
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چه شد که غلامرضا آزادي به سینما علاقه مند شد 
و سراغ سینما رفت؟

من متول��د اصفهان هس��تم و فرزند دوم ي��ك خانواده 
پرجمعيت. آش��ناي خانوادگي اي داش��تيم به نام استوار 
و ايران  خانم كه نمي توانس��تند بچه دار ش��وند. وقتي كه 
از آن محل��ه رفتيم، ايران  خانم عصره��اي جمعه مرا از 
م��ادرم قرض مي گرف��ت و به چهارب��اغ اصفهان مي برد. 
روي زين دوچرخه مي نشاند و به اصطاح پز مرا مي داد، 
تا اين كه اس��توار مأمور سينما ش��د. همين شد كه من 
در چهار پنج س��الگي ب��راي اولين  بار به س��ينما  رفتم؛ 
ش��وكه ش��دم. خاطرم هس��ت آن روزها در خال تمام 
واقعياتي ك��ه در روزمره زندگي ام اتفاق مي افتاد، من به 
دنبال ماوراء بودم. ش��هرم هم خيال انگيز بود. مردمش، 
آدم هاي توريس��تي كه هميشه در ش��هر بودند، همه به 
اين تخيل كمك مي كردند. در دوران مدرس��ه هميش��ه 
در مس��ير خانه يا مغازه پدر با خارجي هايي كه آن زمان 
بيش��تر از ح��الا در اصفه��ان بودند، صحب��ت مي كردم. 
نظرش��ان را در مورد مس��ائل مختلف مي پرس��يدم. اين 
نظرات كه گاهي بلندپروازانه بودند، باعث ش��د وقتي پا 
به عرصه نوجواني گذاش��تم، نوجوان نباشم. آدم بزرگي 
ب��ودم با دنيايي از خاطره ها و روياها. يكي از همين افراد 
روزي ب��ه من گفت تو تخيل خوبي داري، بايد به آمريكا 
بروي، س��ينما بخواني و تخيلت را در اين راه اس��تفاده 
كني. رياضي خواندم و عاشق فيزيك ابتيك شدم. همان 
دنياي عدس��ي ها و لنزها كه به واسطه تابش نور، فضاي 
اط��راف را داراي نم��ود خاصي مي كند. بازگش��ت نور از 
برخورد به دانه هاي بلوري آب كه تبديل به رنگين كمان 
مي ش��د؛ همان علم قابل دسترس��ي كه تخيل را به كار 
مي انداخ��ت. كاس هفتم ب��ودم كه س��رانجام تصميم 
گرفتم سينما بخوانم. وقتي تحصياتم تمام شد، با تفكر 
و ايده هاي تازه اي برگش��تم. مؤسسه »فانوس خيال« را 
تأس��يس كردي��م و به دنبال قصه هاي تازه  بودم. س��راغ 
مرادي كرماني رفتم و فيل��م کاکلي را با او كار كرديم؛ 
هم��ان داس��تاني كه با جذابيت هاي��ش تخيل را در يك 

داستان واقعي نشان مي داد. 
نقط�ه اتص�ال ریاضیات، تخیل و س�ینماي کودك 

چطور شكل گرفت؟
عش��ق نقطه اتصال مهره هاي اين تس��بيح شده؛ عشقي 
ك��ه از خانواده ام آموختم با قدرت ريس��ك پذيري بالا و 
خوش بيني اي كه هميشه همراهم بوده. اين عشق زماني 

كه به سينما رسيد، شد نقطه اتصال. 
چرا سینماي کودك؟

زماني كه س��ينماي كودك را آغاز كردم، تفكرم اين بود 
كه اين س��ينما معصوم، بي گناه و درس��ت است، فارغ از 
مس��ائل بزرگ ترها كه گاهي بي معنا مي شد. اين سينما 
در كنار بلندپروازي سالم سازي مفاهيم دارد. برايم مسلم 
بود كه سينماي كودك به من امكان مي دهد بلندپروازي 

خاص كودكان را داشته باشم. عشق به تكنولوژي هم در 
فضاي اين س��ينما بيشتر مورد اس��تفاده قرار مي گرفت. 
شايد در سينماي بزرگ س��ال كه لبريز است از مفاهيم 
رئ��ال و زندگي معمولي روزمره، هيچ گاه نمي توانس��تم 

علم تخيلي و تروكاژ را به كار ببرم. 
انتظاري که از س�ینماي کودك داش�تید، برآورده 

شد؟
در دني��اي ك��ودكان هم جعب��ه مدادرنگي هس��ت هم 
رنگين كمان. به دس��ت آوردن مدادرنگي راحت اس��ت، 
ام��ا رنگين كمان خي��ال مي خواهد. هركس��ي در طول 
كودكي جعبه مدادرنگي را به نحوي به دس��ت مي آورد، 
به همين خاطر اس��ت كه س��ينماي كودك نبايد جعبه 
مدادرنگي باش��د. بايد آن رنگين كماني باشد كه آرزوي 
به دس��ت آوردنش را داش��ته باش��يم. دلم مي خواست 
س��ينماي كودكمان بيش��تر رنگين كمان باشد، اما اين 
سينما زميني است، آسماني و تخيلي نيست كه كودك 
با تخيل س��راغ آن برود و به آن احتياج داش��ته باش��د. 
اما س��ينماي كودك دنيا به تخيل دست نيافتني رسيده. 
هري پاتر توليد مي كند. گرچه زماني سينماي ايران هم 
فيلم هاي تخيلي  چون دره ش�اپرك ها داش��ت. همين 
دومين فيلمي كه ساختيم، برگرفته از افسانه و اسطوره 
بود كه در دنياي تخيلي مي گذش��ت. آن زمان نمونه اي 
چ��ون ه�ري پاتر در دني��ا وجود نداش��ت. صحنه هاي 
تخيلي اش را با نقاش��ي به روي فريم ساخته بودم. آن را 
به يك استوديوي آلماني و سازنده فيلم كودك با همين 

نوع تخيل بردم. همه متعجب شدند. 
ب�راي پ�رورش این تخی�لات از چه کس�اني الهام 

گرفتید؟
پس�رك چارلي چاپلين اولين فيلمي بود كه در سينما 
ديدم و ش��گفت زده ام ك��رد. چاپلي��ن آرزوهايش را در 
ذهن��ش مي ديد و اين اولين باري ب��ود كه فهميدم آدم 
مي تواند آرزوي خودش را ببيند. همين گام نخست براي 
درك تخيلم و پرورشش ش��د. ترفندهاي چاپلين را كه 
از يك بچه زبل برمي آمد، فرد بزرگ سالي انجام مي داد؛ 
آرزوهاي��ي كه علم در آينده به آن ها رس��يد. اودیس�ه 
فضایي اس��تاد كوبريك س�فر به م�اه ژرژ ميليس كه 
موش��كي به چش��م ماه مي خ��ورد. اين ذه��ن روياپرداز 

سينماگران بود كه بعد با علم به واقعيت رسيد.
ج�زو اولی�ن س�ازندگان انیمیش�ن در تلویزیون 

بودید، چرا همان راه را ادامه ندادید؟
ما براي اولين بار س��ريال پاپت انيميشن ساختيم. پاپت 
انيميش��ن عروس��ك هايي اس��ت كه تك فري��م حركت 
مي كنن��د. با ه��ر فريم بايد تغيي��رات جزئي در وضعيت 
عروس��ك ايجاد كني تا ه��ر 24 فريم يك ثانيه ش��ود. 
حرك��ت يك آدم��ك چوبي بچه هاي 30 س��ال پيش را 
ذوق زده مي ك��رد. اين آغ��از كارمان بود. آغ��از كارمان 
هم زم��ان بود ب��ا زمان جن��گ. پس از اين فض��ا فاصله 

گفت وگو با غلامرضا آزادي

او هم مثل ديگران دل پري دارد، شايد از زمانه اي 
كه اجازه نداده تا سينماي ايران به آن چيزي كه بايد 
برسد. اما وقتي به كارنامه كاري اش نگاه كنيد، سال ها 
فعاليت در همه زمينه هاي سينما نشان از چيز ديگري 

دارد. او فيلم بردار ب��وده، از عملياتكرك�وك ت��ا... 
كه گس��تره فعاليت وس��يع او را در ژانرهاي مختلف 
س��ينما دربرمي گيرد. در كنار اين فيلم هاي زيادي 

را تهيه كرده اس��ت، درحالي كه به عنوان يك 
تكنس��ين متخصص فناوري و تكنولوژي س��ينما هم 
ش��ناخته مي ش��ود. چنين كارنامه اي در نهايت او را 
به س��اختن اولين فيلم بلندش قبيل�هم�ن ترغي��ب 

كرد. او باز هم به فكر فيلم س��ازي هس��ت. كار دوم را 
براي س��اخت آماده مي كند و حتي به سوژه سوم هم 

انديشيده. علاقه اش س��ينماي كودك اس��ت، چراكه 
معتقد اس��ت برخلاف تصور بس��ياري س��ينما زميني 

نيس��ت، رنگين كماني است كه بايد آرزوي داش��تنش 
را كرد. همين مي ش��ود كه علاقه ندارد س��ينما را 
رئال ببيند، مي گويد در كن��ار تم��ام واقعيات��ي ك��ه 

در روزمره جاري اس��ت، براي رس��يدن به س��ينماي 
كودك بايد س��راغ تخيل رفت. او و همس��رش فريال 

به��زاد فيلم ه��اي متع��ددي ب��راي ك��ودكان تولي��د 
كرده اند؛ فيلم هايي كه حياتش��ان به دهه درخش��ان 

و طلايي س��ينماي كودك بازمي گردد. به همين 
بهانه فريال بهزاد مقابل او نشس��ت تا از تجربه س��ال ها 

همكاري و نگاه به س��ينماي كودك صحبت كنند. 

ChiLDrEn CinEmA is like a rAinboW 
 Born in Isfahn, Gholam Reza Azadi has been working in Iranian
 cinema as a director, cinematographer and producer for more
 than thirty years. He began his work with a puppet animation
 series for TV and found children cinema as his favorite genre.
 He thinks children cinema must be like a rainbow not a
 colored pencil drawings and in order to reach it you should
 wish and use imagination. That imagination which is more
 essential than any other real concepts for children cinema.

 He also would replete his second film with the same fantasy
 and imagination as he demonstrated it in his first film “My
 Tribe”. This is the imagination he has used frequently in filming
 other filmmakers’ works. He is optimist about the future of the
 cinema and believes there is nothing to regret about what he
 has done. He believes that to reach the best prospect for this
 cinema a positive atmosphere should be provided for creative
 young generation.

تخیل 
رنگین کماني
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گرفتيم و به دنبال داس��تان هايي در جنگل و با حيوانات 
رفتيم تا امروز كه همه ابعاد س��ينما را تجربه كرده ام. با 
پاپت انيميش��ن آغاز كرديم و سينماي تخيلي را نمايش 
داديم. گرچه هنوز و بعد از گذش��ت 30 س��ال هم چنان 
دوس��ت دارم همان س��ينماي تخيلي مورد عاقه خودم 
را ادامه دهم. دومين فيلم را در پاريس خواهم س��اخت. 
س��ناريو را نوش��ته ام و خودت هم كه تهيه كننده بخش 

ايراني آن هستي.
دلیل این که س�ینماي ک�ودك از دوران طلایي اش 

فاصله گرفت چیست؟
س��ينماي اي��ران ديگ��ر هيجاني ن��دارد، و ح��الا يقه 
س��ينماي ك��ودك را گرفته. ب��ه هرحال اين س��ينما 
بچه اس��ت. متأسفانه سياس��ت هاي غلط و سليقه هاي 
تك��راري فضا را چنين كرده اس��ت. گرچه س��ينماي 
ك��ودك در چن��د س��ال اخير ب��از هم به س��مت اوج 
قدم برداش��ت، چراكه همه فهميده اند كه اين س��ينما 
نجيب و درس��ت است. اش��تباه آن جا بود كه به دنبال 
داس��تان هاي تازه و درس��ت نرفتند. كارگردان موفق 
ديروز ه��م كه نمي تواند ه��م فيلمنامه بنويس��د، هم 
كارگرداني كن��د و هم تهيه كننده كارش باش��د. پس 
به س��راغ نويس��ندگاني مي رود كه داس��تان هاي رئال 
و معمول��ي را با حضور كودك متناس��ب اين س��ينما 
تش��خيص مي دهن��د. درحال��ي ك��ه نس��ل جواني كه 
انگار هميش��ه سعي مي ش��ود از فضاي كار دور بماند، 
مي توان��د با انديش��ه هاي ن��و و نه با الص��اق ايده ها و 
تفكرات پيش��ين و مديريتي ب��ه خاقيت هاي تازه اي 

دست بزند كه اين سينما بدان نيازمند است. 
چه راهكاري ب�راي برون رفت س�ینماي کودك از 

این مشكلات وجود دارد؟
س��ينما يك علم- صنعت اس��ت كه برخاف سايرين 
بايد با عش��ق آن را فراگرفت. و حالا ش��ايد به خاطر 
عدم وجود تكنولوژي و افراد متخصص از پس ساخت 
چني��ن فيلم هايي يا حتي فيلمي در فاصله يك متري 
زمين ه��م برنمي آييم. اگر پيش��ترها مدرس��ه اي بنا 
مي كرديم كه اي��ن تخصص را مي آموخت، حالا زمان 
بهره ب��رداري از اف��راد متخصصمان ب��ود. هرچند اگر 
مدي��ران به اين فكر بيفتند، با يك برنامه چند س��اله 

كوتاه مدت در آينده مي توانند خود را به سطح جهان 
برس��انند. دليل اين اطمينان هم فيلم هايي اس��ت كه 
در گذشته همين س��ينما ساخته شده، پس حالا هم 
مي تواني��م با دني��ا رقابت كنيم. هرچند مس��ئله نگاه 
زميني مس��ئولان اس��ت. آن ها درگير مفاهيمي چون 
تربيت كودك خوب هس��تند كه با يك س��ري مفاهيم 
تربيتي و واقعي به دس��ت مي آيد. همين مي شود كه 
فيلم ه��ا هم در همين رده س��اخته مي ش��وند. تربيت 
يك كودك خوب كار دش��واري نيس��ت ك��ه بخواهد 
تمام ابعاد س��ينما را به خود اختصاص دهد، راه هاي 
ديگ��ري هم براي آن وجود دارد. اما اين باعث ش��ده 
معيار س��ينماي ك��ودك تغيي��ر كن��د. نمونه اش در 
همين جش��نواره قابل مشاهده اس��ت؛ هر فيلمي كه 
كودك در آن نقش��ي بازي كرده باش��د، به اسم فيلم 
كودك ش��ناخته مي ش��ود، درحالي كه اكث��ر فيلم ها 
با واكاوي رفتار كودكان براي بزرگ س��الان س��اخته 
مي ش��وند. واقعيت اين اس��ت كه به جز فيلم هايي كه 
در دهه 60 و 70 براي كودكان س��اخته ش��د و مورد 
اس��تقبال ني��ز قرار گرف��ت، باقي تا ام��روز همه درباره 

كودكان است. 
برخي از این اتفاقات متأثر از تغییرات سینماس�ت 
و گاهي یك گروه مدیران و سیاست گذاران از پس 

این مشكلات به تنهایي بر نخواهند آمد.
روزي از زنگ س��ينما گفتند. مسئولين راهكار تازه اي 
ب��راي تفريح��ات تازه دانش آم��وزي پي��دا كردند. اما 
هم زمان با چرتي شدن س��ينما و به تبع آن فيلم هاي 
ك��ودك اين طرح ه��م ب��ا بي ميلي مواجه ش��د. اين 
مش��كات به كل سينماي ايران تسري يافته و جايگاه 
پيش��ين م��ا را در جهان نيز دچار ضعف كرده اس��ت. 
تفاوت��ي نمي كند كس��ي كه ب��ه عنوان مدير س��ينما 
انتخاب مي ش��ود، به تمام جنبه هاي آن اشراف داشته 
باشد. فقط كافي اس��ت چند نفري را به عنوان مشاور 
در كنار خود داشته باشد كه سينما را با نگاه تخصصي 
بنگرند و از ابعاد مختلف آن آگاه باشند. براي رسيدن 
ب��ه چنين اتفاقي دو نه��اد در كن��ار توليدكنندگان و 
حاميان س��ينما بايد قرار بگيرند؛ آموزش و پرورش و 
كان��ون پرورش فكري كودكان و نوجوانان. از س��ال ها 

پيش هميش��ه تاش بر اين بوده كه آموزش و پرورش 
به عنوان يك نهاد حامي سينماي كودك به مشاركت 
بپ��ردازد، اما تا به حال اين اتفاق مدام به تأخير افتاده 

است. 
جش�نواره کودك با اصفهان حیات گرفت و دوران 
درخش�اني را پشت س�ر گذاش�ت. این جشنواره 
بین المللي توانایي بهبود ش�رایط سینماي کودك 
را دارد؟ نی�ازي به حضور مداوم در اصفهان برایش 

احساس مي شود؟
وقت��ي نام جش��نواره را بين المللي مي ناميم، بايد ش��هر 
برگزاركننده آن نيز به لحاظ فرهنگي و توريستي درخور 
اين عنوان باشد. اصفهان تنها شهر فرهنگي ايران نيست، 
اما شاخص ترين ش��هر به لحاظ قدمت و تاريخ فرهنگي 
است. مسلم اس��ت كه حيات اين جشنواره در اين شهر 
با توجه به همين تفكر و ش��ناخت نس��بت به پتانس��ل 
فرهنگي اش ش��كل گرفته، و مطمئناً هنوز هم بهترين و 
تنهاترين شهري است كه مي تواند ميزبان اين جشنواره 

باشد؛ شهري كه مردمش عاشق سينما هستند. 
پ�س از ای�ن  هم�ه س�ال کار الان از جای�ي ک�ه 

ایستاده اید، راضي هستید؟
پ��درم هميش��ه نصيحت��م مي كند كه ه��ركاري دلت 
مي خواه��د در زندگ��ي انجام ب��ده، اما وقت��ي به آن 
برگش��تي، برايش تأس��ف نخور. من هيچ گاه نايستادم 
و هم��واره در حركتم. خيل��ي كارها در جهات مختلف 
س��ينما انج��ام دادم، بيش��تر از آن كه باع��ث امتيازي 
برايم باش��د. اما نگاه خوش بينانه ام را هميشه به آينده 
داش��تم، بيش��تر از اين كه به گذش��ته توج��ه كنم. و 
اطمينان دارم آينده بهتري مقابلم هس��ت. در گذشته 
هم��ه ما ك��م كاري كرده اي��م، همه دلايلي داش��ته اند 
كه بيش��تر از اين كه به خودش��ان برگردد، به شرايط 
موجود برمي گشته. شايد افسوس بخورم كه چرا راهي 
را كه با دره ش�اپرك ها آغ��از كردم، ادامه ندادم، اما 
اين افس��وس بازمي گردد به اين كه تكنولوژي روز دنيا 
در ايران وجود نداشت تا من از تخصصم استفاده كنم 
و آن چ��ه را مي خواهم، بس��ازم. پ��س راه هاي ديگر را 
انتخاب كردم و ذره ذره خواسته خودم را در فيلم هاي 

ديگر انجام دادم.

گفت وگو با غلامرضا آزادي
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گفت وگوی مرضیه محبوب با

بزرگداشتدنیا فنی زاده



بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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چطور علاقه تان به کار عروسكي را کشف کردید؟
دوران دبيرستان بودم، يكي از دوستان پدرم كه از عاقه من 
به كار عروسكي خبر داشت، گفت قرار است كار عروسكي 
انج��ام ده��د و من مي توانم در بخش��ي از اين كار باش��م. 
اضطراب داشتم. مي ترسيدم مرا آن طوري ببينند كه پدرم 
را مي ديدند. پدرم سال ها كار كرده بود و حالا يك كارنامه 
كاري داش��ت، ولي من نام فني زاده را به دوش مي كشيدم. 
خودم سعي كردم براساس قوانين زندگي ام راهم را پله پله 
طي كنم و هيچ گاه از فرصت فني زاده بودنم استفاده نكنم. 
اوايل همه به من احترام مي گذاشتند. جالب بود، اما ازشان 
خواس��تم كه مرا دنيا ببينند نه دختر آقاي فني زاده؛ عيب 
كارم را بگويند و بگويند بايد چه كنم. حتي به خودم اجازه 
نمي دادم در كنار حرفه اي  ها بنشينم يا با آن ها حرف بزنم، 
درحالي كه جايش را داش��تم. هميش��ه اين فاصله را براي 
خودم نگه مي داش��تم. همان ابتداي كارم كه دستيار بودم، 
س��عي داشتم آداب معاشرت با اس��اتيد و بزرگاني را كه تا 
پيش از اين دوس��ت ما بودند و حالا همكار من هس��تند، 
ياد بگيرم. همين معاش��رت و همكاري چيزهاي زيادي به 
من آموختند. ياد گرفتم براي اين كار صبور باشم. بارها به 
جش��نواره فيلم كودك و نوجوان رفتم، كنار بچه ها با فشار 
جمعيت وارد سالن شديم، كنار هم نشستيم و فيلم تماشا 
كرديم. كسي مرا نمي ش��ناخت، اما بازيگران شناخته شده 
به عن��وان مهمان مي آمدند و فيل��م مي ديدند. اين نه تنها 
مشكل نيس��ت كه حتي ترجيح خودم هم اين است كه با 
بچه هايي كه در طول س��ال برايشان كار كردم، فيلم ببينم 
و اين مزيتي بود كه سايرين آن را نداشتند. 28 سال است 
در كنار بچه ها هس��تم، اما امس��ال اولين بار است كه مرا 
مي بينند. بچه هايي كه عاشقانه دوستشان دارم و سرانجام 

امسال همديگر را خواهيم ديد. 
س�راغ کار عروس�كي آمدید، این اتف�اق را برایمان 

بگویید.
اين س��ال ها زياد به اين مس��ئله فكر ك��ردم و آخر به اين 
نتيجه رسيدم كه شايد داستان زندگي من اين طور نوشته 
ش��ده بوده. همان زمان كه تمام كارهاي كودك اس��اتيد را 
در كانون پرورش��ي يا آمفي تئاتر ارس��باران مي ديدم. اين 
ش��ور و نش��اط از ابتدا با من بود. آن وقت ها كار عروسكي 
تلويزيوني و سينمايي كم بود، تا اين كه مدرسه موش ها 
آمد. براي همين ها هيجان زده مي شدم. بعدها عشق دروني  
را كش��ف كردم. تا اين كه س��ينمايي مدرس�ه موش ها 
س��اخته شد. يكي از دوس��تان پدرم مرا پشت صحنه برد. 
فضاي غم انگيزي داش��ت. دكور در حال جمع شدن بود و 
عروس��ك ها بدون عروسك گردان و گوينده گوشه اي مانده 
بودند. كپل و دم باريك دوست داش��تني ترين عروسك هاي 
من روي ش��انه هاي آقاي طهماسب بودند و من به موجود 

پرشوري نگاه مي كردم كه حالا آرام گرفته بود. 
چ�را در کن�ار عروس�ك گرداني به ی�اد بازیگري 

نیفتادید؟
پيش��نهاد بازي داش��ته ام. دوس��ت پدرم، كارگردان خوب 
س��ينما بهرام بيضايي، به من گفت ب��ازي كنم. قبول اين 
پيشنهاد برايم خيلي سخت بود، به خاطر بحث كوچكي كه 
بين من و پدرم براي هميشه نصفه ماند. او دوست نداشت 
من بازيگر شوم، و ما فرصت نكرديم كه در اين مورد با هم 
صحبت كنيم. شايد اگر الان بودند، با هم صحبت مي كرديم 
و دليل قانع كننده اي برايم داش��تند. اما نمي دانم آن زمان 
در چه ش��رايطي بودند كه دوست نداشتند من، دخترش، 
بازيگر شوم. و چون هنوز آن دليل را پيدا نكرده ام، به احترام 
حرف پدرم اين كار را انجام ندادم و تمام نيرويم را براي كار 

عروسكي و كودك گذاشتم. 
شخصیت کلاه قرمزي چقدر شبیه شماست؟

بي تاب بودنش مثل خود من اس��ت. س��عي مي كنم مثل 
كاه قرمزيِ صادق، من هم راس��ت گو باشم. او منطق ندارد 
و هر چيزي را كه دوس��ت دارد مي گويد، كه اي كاش من 

اين طور نبودم. 
کلاه قرمزي چطور خلق شد؟

اين برنامه غيرقابل پيش بيني بود و با عروسك هاي ديگري 
آغاز به كار كرده بود. عروسك هايي مثل »گابي«، »ژولي و 
پولي«، دو عروسك »جغجغه و فرفره« كه در محله اي بودند 
كه صندوق پستي داشتند و قرار بود خانواده ها براي آقاي 
مجري نامه بفرس��تند. نامه هايي كه آقاي مجري خودش 
مي نوشت تا به واسطه آن پيام ها را به كودكان برساند. گاهي 
به لزوم موضوعات كه قرار بود مطرح شود، نياز داشتيم كه 
عروسك هايي وارد بازي شوند. من جغجغه يا فرفره را بازي 
مي دادم. تا اين كه كاه قرمزي از آرش��يو انتخاب ش��د تا به 

برنامه بيايد و از همان جا با هم شروع كرديم. 
کلاه قرمزي متعلق به چه برنامه اي بود که در آرشیو 

وجود داشت؟
اولين كار تلويزيوني من چتر نام داش��ت. كاه قرمزي هم 
آن جا به عنوان يك مورچه حضور داشت. عروسك گردانش 
نب��ودم، اما از برنامه آقاي مجري تا امروز كنار هميم. نكته 
جالب اين اس��ت كه هرسال كساني مي گويند كاه قرمزي 
مال ماس��ت، خالقش ما بوديم و... اين درحالي اس��ت كه 
كاه قرمزي مال هيچ كسي نيست، اين يك كار گروهي بوده 
كه زماني عده اي در آن حضور داشتند و حالا ديگر نيستند؛ 
و اگر اين كاراكتر ماندگار شده، به اين خاطر است كه يك 
گ��روه ماه ها تمرين مي كنند و دغدغه اصلي ش��ان اين كار 
مي شود. در حالي كه خيلي از دوستان ما عروسك گرداني 

برايشان در كنار كارهايشان اتفاق مي افتد. 
اولین  بار ک�ه کلاه قرمزي را دیدید، خودش را چطور 

معرفي کرد؟
»خودش مي دانست.« تا ديدمش گفت: »خودم مي دونم.« 

اصاً فرصت حرف زدن به كسي نمي داد.
حس�ي که به کلاه قرمزي دارید و لذتي که از کار با او 

گفت وگو با دنیا فني زاده

آشناي غريبه است. سال ها مي شناسيدش، اما تا به  حال 
او را نديده ايد. همان كسي كه محبوب ترين شخصيت 

عروسكي شما را جان داده. دختري كه از كودكي علاقه 
خاصي به عروسك ها داشته، و هنوز همان علاقه را با خود 

حفظ كرده، با كودك درونش زندگي مي كند. از عروس 
كوچولويي كه در پنج سالگي هديه گرفته تا همين پسرك 
شيطاني كه حالا 20 سال است بزرگ نمي شود. اسمش را 
از كلاه  قرمزش گرفته و ديگر كسي نيست به اين فكر كند 
كه اين اسم از كجا آمد، اين عروسك از كجا آمد و چطور 
شد كه اين طور ماند. مهم اين است كه او ديگر عروسك 

بي جاني نيست كه ديگران خلقش كرده باشند. او پسرك 
دو دهه ماست. خالقانش، از مرضيه محبوب كه پسرك 
شيطان داناي كل را از آرشيو آورده و خاك و غبارش 
را گرفته تا آقاي مجري كه به او ايمان آورده، همه در 

ماندگاري و محبوبيت او سهيم بوده اند. 
براي شناختن دنيا فني زاده بايد سراغ عروسكش را بگيري. 
سخت است كسي پشت چهره عروسكي مانده باشد، اما او 
راضي است. دغدغه ديده شدن نداشته، كودكان را ترجيح 

مي داده. اين ها را وقتي مقابل مرضيه محبوب دوست و 
همكار ساليان دور نشسته مي گويد. از تمام زندگي اي كه 

براي اولين  بار از آن حرف مي زند.

a puppEtEEr For all gEnErAtions
 Donya Fanni Zadeh has been puppeteering for twenty years.
 Following her father’s intentions and despite of good offers, she
 rejected to peruse acting as her career. So she has given life to her
 puppets among the most famous of them is “Kolah Ghermezi”, a
 puppet she is working with more than twenty years and represents
 the world of yesterday’s and today’s children. She believes that
 the secret behind success of a puppet show like Kolah Ghermezi
 is working with a harmonized coordinated group. She has been
 working as a puppeteer in numerous shows from “Jegh Jeghe and

   Fer Fereh” to “Maede Jurjamali”. These are tall puppets she loved
 from depth of her heart. Fanni Zadeh’s fantasy and imagination
 has been grown with her inner child and still plays a critical role
 in her personal life. She has also nourished imagination of her
 own kids and let them follow her in making puppets for different
 puppet shows. Currently she is working with kids and teaches
 them creative theater at schools and likely she will make a film for
 kids in early future, a film starring puppets and lots of imagination
 and fantasy.

بی تابی 
عروسكی
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مي برید، قابل درك و فوق العاده اس�ت، ممكن است 
روزي عروسك دیگري جز او را هم بازي  دهید؟

بله. همان طور كه قباً هم به جز كاه قرمزي عروسك هاي 
ديگري را گرداندم و خيلي هم دوس��ت شان داشتم، مثل 
»خال��ه قورباغه«، »موش نمكي«، »مائ��ده جورجمالي«. 
نمي دانم چرا هميش��ه عروس��ك هاي قدبلند را دوس��ت 
داشتم! مسئله اين اس��ت كه چون آن ها تداوم نداشتند، 
من نتوانس��تم با آن ها زندگي كنم. اين باعث مي ش��د كه 
عش��ق من به آن ها مدام قطع شود و چيزي شبيه عشق 
به كاه قرمزي شكل نگيرد. درحالي كه من براي همه شان 
به يك ميزان انرژي و نيرو گذاشتم و به لحاظ كاري، نگاه  

برابري بهشان داشتم. 
شما به عروسك ها جان مي دهید یا آن ها جان دارند 

و با شما همراه مي شوند؟
نمي توان گفت عروسك ها جان دارند، ما عروسك گردان ها 
آن ها را جان دار مي كنيم. اما بخشي از اين مسئله باز مي گردد 
به س��اير افراد گروه كه در كنار ما هستند. وقتي عروسكي 
ساخته مي شود و مي آيد، آرزويم اين است كه زودتر پارچه 
را از روي س��رش بردارند تا ببين��م اين چند وقت چه كار 
كرده اند و اين كيست كه وارد كار ما مي شود. عروسك ها با 
قيافه شان شخصيتشان را به ما نشان مي دهند. اين كه آدم 
دروغ گو يا راست گويي هستند، مي خواهند ما را بخندانند يا 
عذابمان دهند، همه چيز را خودش��ان در همان لحظه اول 
مي گوين��د. در گام بعدي گوينده كمكمان مي كند. باوري 
كه آقاي طهماس��ب دارد، برخوردي كه در مقابل عروسك 
دارد، از او مي ترسد، با او حرف مي زند. اين طور مي شود كه 
عروس��ك ديگر جان پيدا مي كند و حالا اوس��ت كه به ما 

مي گويد چطور رفتار كنيم.
همه ما با هم در اين مسئله مشتركيم. خيلي اوقات حركات 
عروس��ك مختص خودش اس��ت و گوينده براس��اس آن 
حركت است كه صدا رويش مي گذارد. كاه قرمزي از همان 
روز اول اين طور به صحنه وارد ش��د، دست هايي كه در هوا 
تاب مي داد و آقاي جبلي بر اساس حركت عروسك صدايي 
برايش گذاشت. اين تبادل بين همه افراد وقتي اتفاق بيفتد، 

كاراكتر عروسك شكل مي گيرد.
پ�س این ط�ور ک�ه مي گویی�د، در صحن�ه اي که ما 

نمي بینیم، قواعد سختي حكم فرماست!
معتقدم براي داش��تن يك كار خوب تمام گروه بايد دست 
به دس��ت هم بدهند تا با آرامش، تصويري را كه قرار است 

مخاطب ببيند، كنار هم بچينند. 
اگر انتخاب شخصیت هاي یك صحنه با شما باشد، 
ترجیح مي دهید تنها عروسك حضور داشته باشد 
یا عروسك و شخصیت حقیقي در کنار هم باشند؟

م��ن صحنه اي با حضور هر دو دوس��ت دارم. اين تخيل 
آدم را به كار مي اندازد كه يك انس��ان با عروسك حرف 
مي زند، عروس��ك در م��ورد او نظر مي ده��د. در دنياي 
بيرون��ي  ما، آدم ها هميش��ه كنار ه��م و در ارتباط با هم 
هستند، پس همه چيز برايمان عادي شده. اما اين تغيير 

فضا باعث جذابيت مي شود.
اگر کلاه قرمزي باشد و شما نباشید. 

غم انگيز اس��ت. نه اين كه تازه با اين مسئله روبه رو شده 
باش��م، قباً هم به آن فكرك��رده ام. اگر روزي گروهم كه 
با آن ها كار مي كنم، ص��اح بدانند كه كنار كاه قرمزي 
نباش��م، قبول مي كنم. فقط يك خواهش از آن ها دارم؛ 
اين ك��ه اجازه دهن��د در كار باقي بمان��م، حتي اگر قرار 

نباشد عروسك گرداني كنم. 
س�ال ها کار ب�راي کودکان باعث ش�ده ک�ه دنیاي 
ک�ودکان را خ�وب بشناس�ید. با ش�ناختي که پیدا 

کردید، به نظرتان  چه کاري به عنوان یك فیلم خوب 
مي تواند در سینماي کودك ساخته شود تا مخاطبان 

اصلي اش با آن ارتباط برقرار کنند؟
مهم ترين مس��ئله صادق بودن با بچه هاس��ت. لازم نيست 
با صحنه يا حرف هاي عجيب و غريب س��راغ  قصه هايشان 
برويد. پرداختن به همان مش��كات معمولي زندگي شان 
كافي است. براي رسيدن به اين دنيا بايد با آن ها زندگي 
ك��رد تا دغدغه ها و زبانش��ان را درك ك��رد. آن موقع از 
همين دغدغه ها گفت كه عجيب نباشد، به زبان او باشد 
تا خ��ودش بفهمد. مثل فيلم بادکنك س�فید، دغدغه 
ك��ودك فيلم ماه��ي قرمزش بود، بچه هاي آس�مان و 

نگراني نداشتن كفش. 
همی�ن صداقت بود ک�ه کلاه قرم�زي را براي چند 
نس�ل ماندگار ک�رد؛ نس�ل هایي که بس�یار با هم 

متفاوت بودند؟
فكر مي كنم همين صداقت موجبش شد. اين ذات زمانه است 
كه تغيير مي كند و آدم هايش را تغيير مي دهد، اما يك سري 
مفاهيم هميشه هستند و هميش��ه هم توسط همه آدم ها 

پذيرفته مي شوند. صداقت هم يكي از اين مفاهيم است. 
کارهاي سینمایي و تلویزیوني زیادي انجام دادي؟

 تقريباً از س��ال 64 س��عي كردم هركاري انجام شده در 
بخش��ي از آن همكاري داش��ته باشم، يا در دهه فجر در 
برنامه هايي چون عطر گلاب بودم. در سه كار سينمايي 
هم بوده ام؛ گربه آوازه خوان، نخودي و س��ه كار کلاه 
قرمزي و تلويزيوني ها هم بز زنگوله پا، هادي و هدي، 
خال�ه عنكبوت، م�وش نمكي و جغجغ�ه و فرفره، 

جینگیل و فینگیل و... 
جش�نواره اي که تا دیروز تماش�اچي ناشناس�ش 
بودید، حالا بزرگداش�تتان را برگ�زار مي کند، چه 

چیزي قرار است تغییر کند؟
 آقاي طهماسب آن وقت ها هميشه مي گفتند زماني كه 
احس��اس كنيد رس��يديد، موقعي است كه داريد سقوط 
مي كنيد. اين حرف در ذهن من مانده اس��ت. هميش��ه 
اين ط��ور فكر مي كنم ك��ه هنوز خيلي ج��اي كار دارم، 
ي��ا مثاً پي��ش خ��ودم مي گويم كاش امس��ال هم مثل 
سال هاي پيش مي رفتم جشنواره، نكند دچار غرور شوم 
و حس كنم كه ديگر رس��يدم. سعي مي كنم اين روز را 

هم مثل روزهاي ساده ديگر ببينم. 
گفتید سراغ بازیگري نمي روید، از طرفي معتقدید 
که هیچ گاه نایستادید. گام بعدي تان چیست؟ جز 
کار عروسك گرداني سراغ تجربه دیگري مي روید؟

ترجيح مي دهم كار كودك بسازم. البته در حال حاضر با 
بچه هاي مدرس��ه تئاتر خاق كار مي كنم. در واقع سعي 
مي كن��م هر كاري ك��ه انجام مي ده��م، از بچه ها فاصله 
نگيرم. اگر روزي متن خوبي داش��ته باش��م، از دوستانم 

كمك مي گيرم و فيلم مي سازم. 
عروس�كي را از دوران کودکي نگه داشته اید که با 

آن بازي کرده باشید و چنین واقعي ببینیدش؟
پنج س��الم بود، مدرسه مرا به خاطر اين كه دختر خوبي 
بودم، با يك عروس��ك عروس تشويق كرد. هنوز هم آن 
را دارم. ام��ا هيچ گاه اين طور با او ب��ازي نكردم. او خانم 
است، عروس شده، لباسش خراب مي شود، حتي ناراحت 

مي شود كه كارهاي مرا ببيند. 
بچه هایتان مي دانس�تند مادرشان عروسك گردان 
چ�ه کاراکترهای�ي اس�ت؟ وقت�ي فهمیدن�د چه 

واکنشي داشتند؟
اج��ازه ندادم تا هفت س��الگي بفهمند م��ن كاه قرمزي 
را مي گردان��م، حتي وقتي دوس��ال و نيمه بودند و س��ر 
صحنه آمدند، من كاه قرمزي را دس��ت دوستان دادم و 
گفتم كه اين عروسكش است و خودش در اتاق در حال 
آماده شدن اس��ت. باقي را ديده بودند، اما نمي خواستم 
رويايش��ان در مورد كاه قرمزي از بي��ن برود. روزي هم 
كه فهميدند، بسيار خوشحال شدند. هنوز هم نسبت به 
كاه قرمزي حس برادرانه دارند، س��راغش را مي گيرند، 
دل تنگ��ي ام ب��راي او را مي فهمن��د، منتظ��ر لحظ��ه اي 
مي شوند تا كاه قرمزي بيايد و من ببينمش، ببوسمش. 
براي ما كاه قرمزي عروس��ك نيست، شخصيتي واقعي 
اس��ت كه حالا بخش��ي از زندگي من و بالطبع فرزندانم 
ش��ده. بچه ها مي دانند كه كارم را خيلي دوس��ت دارم. 
بچه ت��ر كه بودن��د، س��اعت ها در اتاق با هم عروس��ك 
مي ساختيم. خانوم حنا و گربه هاي هاجر، هر كاري را 
كه من انجام مي دادم، بايد ش��ب با پسرهايم عروسكش 
را همان طور كه خاله مرضيه س��اخته بود، مي ساختيم و 

ساعت ها با هم عروسك گرداني مي كرديم. 
پسرهایتان مي خواهند راه مادر را بروند؟

 وقت هايي كه س��ر صحن��ه مي آيند و آن همه ش��ور و 
ان��رژي را پش��ت صحن��ه مي بينند، دلش��ان مي خواهد 
عروس��ك گردان ش��وند، اما وقتي كه فاصل��ه مي گيرند، 
ب��ه كاره��اي ديگري فك��ر مي كنن��د. چ��ون مي بينند 
بي كار مي ش��وم، دل تنگ و خسته مي ش��وم، نياز به كار 
و دوس��تانم دارم. به همين خاطر با منطقش��ان تصميم 

مي گيرند سراغ اين كار نيايند.

گفت وگو با دنیا فني زاده
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ACting as a tEAChing mEthoD
 Ghodratollah Izadi has been working as an actor for many years. 
 He preferred comedy genre and considers cinema as the best
 way to connect to audiences. He believes that his talent in acting
 is something given to him by god and he discovered it in his
 childhood. He started his acting in his military service. Currently
 he is working as a teacher and teaches elementary school
 students. He is using his acting ability to develop a new teaching
 method. Using this method, he involves students in role play

 games to help students learn their tasks while they are enjoying
 it. He thinks Charlie Chaplin and Arham Sadr have inspired him
 though each actor has his own acting style. He is famous for his
 typical character called Mr. Rashid. He considers Isfahan Festival
 as an important event even if it’s a gathering time for cineaste
 and children. 27th International Festival of Films for Children and
 Young Adults is going to pay tribute to him but he says it is hard
 .believe it

بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان

گفت وگوی غفور نصوحي با

قدرت اله ایزدي )آقا رشید(
بزرگداشت

گفت وگ��و ب��ا قدرت اله اي��زدي يك��ي از بانش��اط ترين 
مصاحبه هاي��م ب��ود. كل مدت زمان گفت وگ��و به مزاح 
گذش��ت. آقاي ايزدي با وجود اين كه از نظر خلقي بسيار 
مب��ادي آداب هس��تند، اما به واس��طه لطف��ي كه به ما 
داش��تند، در طول گفت وگ��و از كنايه هاي ناب اصفهاني 
و مزاح هاي ش��يرين ك��ه آن هم خاص م��ردم اصفهان 
اس��ت، دري��غ نكردند، كه اي��ن گفت وگوي ش��يرين را 

به يادماندني تر كرد. 
پس لطفاً بعضي از قسمت ها را با لهجه اصفهاني بخوانيد 
و اگر اين مصاحبه با سبك متعارف نگارشي تفاوت دارد، 
يقين كنيد، به عمد و به واسطه تفاوت هنرمند مخاطب 

ما با ديگر مصاحبه شوندگان است. 

یه قُل بازیگر
یه قُل ...؟



از ش�ایعه اي که مدتي قبل براي شما به وجود آمد، 
بگویید.

نيمي دونم، حالا اينا مهم نيست، يكي از همسايه ها اومِده 
ب��ود به ننَِه ام گفته بود »خدا بيامرزِد اين بچِِدا، چقدر ما 
را مي خندون��د« ننَِه ام هم پس افتاده بود و برده بودنش 
سي س��ي يو... ولي خيلي سخت بود، همه زنگ مي زِدند، 
پي��ش خودم مي گفتم نكنه من جدي جدي مُردم و اين 
روحم��ه؟ اومدم خونه ديدم واحد خبر هم خبرِ مرگم رو 
اعام كرد؛ اين از همه بدتر بود. من خودم را به س��رعت 
رساندم به صدا و سيما، ديدم يه عكس گذاشته بودند و 
يه نوار مشكي اون گوش��ه )به حالت طنز بغض مي كند 
و همه مي خندند( تازه مي خواس��تند اين خبر را بدهند 

خبر هشت و سي. 
چي شد که بازیگر شدید؟

خ��دا از بچِِگي يه اس��تعداد ذاتي به م��ن داده بود كه با 
داداش��يام، برا ننَِه و بابام تو اتاق نمايش بازي مي كرديم، 
اولين نمايش��م هم در خدمت س��ربازي اج��را كردم كه 
توش نقش چوپون را داش��تم. بعد از آن هم در سال 64 
در پروژه اي به نام ش�هر و همشهري به تهيه كنندگي 
ش��هريار كرمي كه به صورت ميان برنامه پخش مي شد، 

حضور داشتم. 
علاقه به بازیگري را از چه سني در وجود خودتان 

کشف کردید؟
 من از مادِرَم پرس��يدم، ننَِه ام مي گ��ه: »ننَِه از وقتي كه 
تو ش��يكمم بودي، ي��ه كارايي مي كردي ك��ه باباد غش 

مي كرد.«
اولین فیلمي که در سینما دیدید، چه بود؟

 چ��ون از بچِِگ��ي به س��ينما عاق��ه داش��تم، وقتي به 
دبيرس��تان مي رفت��م، روزي پن��ج زار به��م مي دادند و 
مي گفتن��د با اتوب��وس واحد برو و بيا. پي��اده مي رفتم و 
ظهر كه درس��م تمام مي ش��د، با شيكم گرسنه مي رفتم 
س��ينما، چون ديگه پولي نداشتم، فقط مي نشستم فيلم 
را مي ديدم، خِاص كه مي شد، دوباره برمي گشتم سري 
كاس، ولي دلم مي خواس��ت چندبار اين فيلما رو ببينم 
و هَمِش با خودم مي گفتم يعني مي شه يه روزي عكسي 

من رو پرده سينما باشه. 
اولین کس�ي که شما را تشویق کرد یا اولین کسي 

که شما را کشف کرد، چه کسي بود؟
هنرمندي بود به نام فيروز حسن خاني، بازيگر و گيريمور 
خوبي هم بود. ايشون مشوق من بود. بعد از اين كه رفتم 
صدا و سيما، يكي دو كار از من پخش شد، آقاي نصوحي 
كه از همس��ايگانمان هم بودند، آمدند و گفتند: »نه بابا، 
تو ان��گار خيلي چيزا بلدي و... اگر موافقي بيا تا كارهاي 

هنري را با هم شروع كنيم.«
نمایش صحنه اي چطور شكل گرفت؟

 م��ا كاره��اي صحنه اي داش��تيم، يك گ��روه چهار پنج 
نف��ره بوديم، زماني كه خانمم يكي از كارهاي ما را ديد، 
پيشنهاد داد كه نمايش ها را خانوادگي كنيم. )با شوخي 
ادام��ه مي ده��د( من منتظ��ر چنين پيش��نهادي بودم، 
يعني مي خواس��تيم بازيگر خانم بياوريم، به اين ش��كل 
نمايش هايمان فرم خانوادگي گرفت، البته خانمم هم در 
م��ورد بازيگران نظر مي دادن��د. يعني هر خانمي را كه از 
نظر ظاهري زيبا مي ديدن��د، مي گفتند بازي اين بازيگر 

خوب نيست، بگذارش كنار.
اص�لًا چي ش�د ک�ه از معلمي فاصل�ه گرفتید و به 

بازیگري رو آوردید؟
 از س��ال 58 وارد آموزش و پرورش ش��دم. از جايي كه 
ب��ه بازيگري عاقه فراواني داش��تم و معل��م كاس اول 
دبس��تان هم بودم، يك روش تدريس به صورت نمايشي 

اب��داع كردم، مثاً ح��روف الفبا را با طنز و نمايش درس 
مي دادم، يعني خودم بابا مي شدم، بچه مي شدم و بچه ها 
هم دوست داشتند و مي خنديدند و ياد مي گرفتند. پايان 
س��ال وقتي كه بچه ها با نمرات خوب قبول مي ش��دند، 
مي فهميدم ك��ه موفق بوده ام. آن زمان هم نمايش��نامه 
مي نوش��تم و با بچه ها تمرين مي كرديم، كه البته خيلي 
از كاراكتره��ا را از بچه ها ياد مي گرفتم، مثاً در نمايش 
ثب�ت نام خيلي از كمبودهاي آم��وزش و پرورش را در 
كنار بچه ها متوجه ش��ده بودم و در اين نمايش گنجانده 
ب��ودم، كه وقتي براي رئيس ناحي��ه چهار اين نمايش را 
گذاش��تيم، ايشان آمدند پشت صحنه و تشكر كردند كه 
با نمايش ش��ما ما متوجه خيلي از مش��كات موجود در 

آموزش و پرورش شديم. 
ح�الا با توجه به س�ابقه اي که داری�د، بفرمایید از 
نظر ش�ما تئاتر کودك و بزرگ س�ال چه تفاوتي با 

یكدیگر دارند؟
 در تئاتر كودك بايد نمايش��نامه هايي نوش��ته شود كه 
مناس��ب س��ن كودكان باش��د. به عنوان مث��ال همين 
فيلم هايي را كه در جش��نواره ب��راي بچه ها نمايش داده 
مي ش��ود، اگر به ص��ورت جذاب درس��ت كنند كه بچه 
بنش��يند پاي فيلم و مجذوب آن ش��ود، در اين صورت 
پيام هاي��ي ك��ه در فيلم بيان ش��ده، به او انتق��ال پيدا 

مي كند. اگر طنز هم باشد كه بسيار بهتر است. 
در بازیگري از کسي الگو گرفته اید؟

 اگر از بازيگ��ر ديگري الگو مي گرفتم، موفق نبودم، ولي 
ممكن اس��ت از تجربيات بازيگر ديگري اس��تفاده كنم. 
البت��ه از چارلي چاپلين و بعد از او از مرحوم ارحام صدر 
اس��تفاده كرده ام. ولي معتقدم ه��ر بازيگر براي خودش 
تيپ و ش��خصيت متفاوتي دارد. به هرحال من هم تيپي 
درست كردم كه به نام »رشيد« شناخته شده و اميدوارم 

ماندگار باشد. 
اگ�ر بنا بود دوباره به دنیاي بازیگري وارد ش�وید، 
دوست داشتید چه جایگاهي براي خودتان تعریف 

کنید؟
من به دنبال اين هستم كه مردم از چه چيزي خوششان 
آمده اس��ت، وقتي مي بينم به كاراكتر رش��يد عاقه مند 
هس��تند، ب��دون ش��ك همين جاي��گاه را ب��راي خودم 

مي پسنديدم. 
نظرتان در مورد جش�نواره فیلم کودك و نوجوان 

چیست؟
اين جش��نواره باعث ش��ده ك��ه حداقل س��الي يك بار 
فيلم س��ازان دور هم جمع شوند. خب اصفهان مهد هنر 
اس��ت و وجود اين جش��نواره در آن تصميمي بجا بوده 

است. 
ش�ما تاکنون نقش کودکان را بازي کرده اید، اما در 
آثارت�ان ندیده ایم با کودکان هم بازي ش�وید. فكر 
مي کنید در صورتي که با کودکان هم بازي ش�وید، 

خوب مي توانید با آنان ار تباط برقرار کنید؟
 اتفاقاً هفته گذش��ته يك فيلمنام��ه آورده بودند به نام 
»رش��يد باسواد«، كه داستان پس��ر كوچكي است كه به 
مدرس��ه مي رود و پدرش كه من باش��م، س��واد ندارد و 
آموزش��ي كه اين بچه به پ��درش مي دهد، از ديد بچه ها 

خيلي جذاب است. 
رفتار بچه ها در اجتماع با شما چگونه است؟ چون 
غال�ب مردم ب�ا بازیگ�ران طنز احس�اس نزدیكي 
مي کنن�د و در هم�ان برخ�ورد نخس�ت، بس�یار 

صمیمي با آنان روبه رو مي شوند.
 خيلي خوب اس��ت. البته در مدرس��ه بعد از آن كه ناظم 
ش��دم، خيلي س��خت بود، چون فيلم ه��اي طنز من را 

مي ديدن��د و م��ن هم براي خودم كاس مي گذاش��تم و 
ديسيپلين خاصي داشتم. يك روز هم ديدم اوضاع خيلي 
بدجور اس��ت و بچه ها به هيچ وجه حرف شنوي ندارند، 
پس شروع كردم به س��خنراني: »گوش كنيد بچه ها، ما 
دو برادر دوقلو هستيم، يكي اون رشيد ديوونه است، كه 
مي رود سراغ اين كارها و يكي من كه...« خب بچه كاس 
اولي چه مي داند؟ به راحتي مي پذيرد، يكي از بچه ها داد 

زد: »آقا، اجازه! اون ديوونه را بيار ما بيبينيمش!«
بچه هاي مدرسه باور کردند؟

بل��ه، بچه ه��ا باور مي كردن��د. اما بعض��ي از بچه ها هم 
خيل��ي حس��اب مي بردند. زمان��ي كه والدينش��ان به 
مدرس��ه مي آمدند، مي گفتند: »آقاي ايزدي زماني كه 
تلويزي��ون ش��ما را نش��ان مي دهد، بچه ما تا ش��ما را 
مي بيند، مي دود داخل اتاق كناري و پنهان مي شود.« 
البته من كاري نمي كردم، اما چاره اي هم نداش��تم جز 
اين كه جذبه داش��ته باش��م، چون محيط آن مدرس��ه 

خيلي آش��فته بود. 
برگردیم به جشنواره، به نظر شما از میان داوران 
بزرگ س�ال و داوران کودك و نوجوان، کدام یك 

در مورد فیلم ها قضاوت مطلوب تري دارند؟
بدون ش��ك داوراني كه تجربه بيشتري داشته باشند. اما 
داوري كودكان مهم تر اس��ت، چون اين جش��نواره مال 
كودكان است. ما اين همه برنامه ريزي مي كنيم تا آينده 
را براي كودكان بس��ازيم؛ چه داوري، چه بازيگري و چه 

جلساتي كه برگزار مي كنيم، همه براي كودكان است. 
انتظار داشتید که شما را براي تجلیل در جشنواره 

فیلم کودك و نوجوان انتخاب کنند؟
 نه، ابتدا هم كه براي دعوت از من آمدند، گفتم كه »من 
لياق��ت ندارم كه از من تجليل كنيد«، البته اين حرف ها 
را براي تعارف مي گفتم، خيلي هم از اين بابت خوشحال 
بودم. بعد كه مسئولان جشنواره از دفترم رفتند، نشستم 
ب��ا خودم فكر ك��ردم كه اين ه��ا چطور م��ن را انتخاب 
كردن��د؟ اين ق��در هنرمند بهتر از من هس��ت. هنرمند 
داريم كه قدش هم بلندتر از من اس��ت، قشنگ تر از من 
است. بعد يهو دو ريالي ام افتاد، كه آهان، نيست كه اين 
چند وقت براي من ش��ايعه درست كرده بودند، اين ها 
فهميده بودند كه باي��د زود از من تجليل كنند، چون 
اگ��ه افتادم و مردم، فردا مي گوين��د از مرده ها تجليل 
كرده اي��د. به خاطر اين آمدند س��راغ من. اما جدي از 
آقاي ميرعايي تش��كر مي كنم، پارس��ال جشنواره كه 
برگزار ش��د، من در بيمارس��تان بس��تري بودم، حالم 
خيلي بد بود و از همه چيز نااميد شده بودم، تا اين كه 
فهمي��دم كه جمع��ي از هنرمندان اصفه��ان، مهمانان 
جشنواره، دكتر س��قاييان نژاد و آقاي ميرعايي، براي 
عيادت مي آيند. اين كه مي بينيد الان روي پا هس��تم، 
دعاي خير مردم، خواست خدا و تشويق هاي دوستاني 
ب��ود كه ب��ه عيادتم آمدن��د. پس جا دارد كه تش��كر 
كن��م، چون مي توانس��تند چنين لطف��ي نكنند، همان 
روز گفت��م اگر زنده ماندم، جبران مي كنم. پرس��يدند 
چطور؟ گفتم اگر س��ال آينده زنده بودم، در جشنواره 
ي��ك فيلمي، چيزي ش��ركت مي دهم تا بتوانم به عنوان 

هديه به جشنواره بدهم. 
اگر آقا رشید مي خواس�ت براي تجلیل یك نفر را 

انتخاب کند، چه کسي را انتخاب مي کرد؟
 من آقاي ش��هيدي را انتخاب مي ك��ردم. مدير اجرايي 

جشنواره. 
جدي...! چرا؟

 چون ايش��ان آمدند از من تجلي��ل كردند، من هم بايد 
جبران كنم.
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بزرگداشت

گفت وگو با قدرت اله ایزدي )آقا رشید(



با مهدي دلخواسته و آرش صادقی دبیران بخش مسابقه مواد تبلیغاتي


استقبال حرفه اي ها در سومین سال 
برگزاري مسابقه مواد تبلیغاتي با حرفه اي ها

مس��ابقه عكس ب��راي اولين بار در بيس��ت وپنجمين دوره 
جش��نواره فيلم كودك برگزار شد و از دوره بعد هم بخش 
پوستر و تقدير از يك پيش كسوت سينما در حوزه عكاسي 
فيلم اضافه ش��د، كه امس��ال و هم زمان با بيست وهفتمين 
دوره جشنواره سومين مس��ابقه عكاسي و دومين مسابقه 
پوس��تر را برگزار كرديم و عاوه بر اين به سنت سال هاي 

گذشته در اين بخش از حافظ احمدي تقدير مي شود.
مس��ابقه مواد تبليغاتي بيس��ت وهفتمين جش��نواره فيلم 
كودك و نوجوان از ميان 14 مجموعه عكس و 16 پوس��تر 
رس��يده به دفتر برگزار ش��د. در بخ��ش عكس هر عكاس 
چه��ار عكس فيلم و دو عكس پش��ت صحنه ارائه كرد كه 
در نهاي��ت پنج نامزد از اين مجموعه انتخاب ش��د. جوايز 
اين بخش نيز در قالب دو پروانه زرين و يك ديپلم افتخار 
خواهد ب��ود. گفتني اس��ت عكس هاي ش��ركت كننده در 
جش��نواره امس��ال براي 14 فيلم بخش مسابقه جشنواره 

بيست وهفتم است. 
در بخش پوس��تر هم س��ه كانديدا خواهيم داشت كه يك 

پروانه زرين نيز در آن به برترين پوستر تعلق مي گيرد. 
نكته اي كه در جشنواره امسال اهميت دارد، حضور عكاسان و 
هنرمندان حرفه اي است كه با آثار خود در اين مسابقه شركت 
كرده اند. چراكه پيش��تر افراد حرفه اي خيلي در اين مسابقه 

شركت نمي كردند و اين پنج كانديدايي هم كه انتخاب شدند، 
از حرفه اي ترين مجموعه هاي اين بخش به حساب مي آيند. 
استقبال اين دوره بسيار خوب بود و نسبت به اين دو سالي كه 
اين بخش شكل گرفته، مي توان به پيشرفت آن نزد عكاسان 
و هنرمندان اميدوار بود. ولي امسال در بخش پوستر متأسفانه 
كارهاي ضعيفي ارائه شده بود. به همين دليل در اين قسمت 
داوران تشخيص دادند سه كانديدا داشته باشيم، ولي همان ها 

هم از بهترين هاي اين بخش به حساب مي آيند. 
در بخش پوستر كاري كه طراح مي بايست بكند، اين است 
كه ابتدا يا فيلمنامه را بخواند يا خود فيلم را ببيند و براساس 
آن طراحي خود را انجام دهد. براي همين المان هايي كه در 
پوستر استفاده مي كند، به غير از موضوع و سوژه فيلم بيشتر 
از هر چيز بايد نمايان گر مفهوم كودك باش��د. چراكه خود 
فيلم ها نيز با مضمون كودك توليد ش��ده اند و پوستري هم 
كه بر اين اساس طراحي مي شود، بايد اين مفهوم را به ذهن 

متبادر كند كه فيلم مورد نظر فيلم كودك است. 
داوران بخش مواد تبليغي جش��نواره امس��ال از بزرگان و 
افراد حرفه اي س��ينما و حوزه تصوير هستند. آقايان تورج 
منصوري فيلم بردار باس��ابقه س��ينما، رض��ا برجي عكاس 
باس��ابقه جن��گ و داريوش فرهنگ كارگردان س��ينما كه 
همگي بر اساس تجارب و نگاه هنرمندانه خود از ميان آثار 
رسيده بهترين ها را برگزيدند. المان هايي كه اين دوستان 
در قضاوت خود مدنظر داش��تند، تركيب بندي هاي خوب، 

موضوع عكس و خود فيلم و بحث توجه به كودك بود.

 

جاي خالي حرفه اي هاي فیلمنامه نویسي
اين چهارمين دوره اين مسابقات بود كه در خال جشنواره 
فيلم كودك و نوجوان برگزار شد. به لحاظ آثار ارسالي تعداد 
كمتري طرح و فيلمنامه به دبيرخانه جشنواره رسيد، چيزي 
ح��دود 50 اثر كمتر. اما از نظر كيف��ي نمي توانم اظهارنظر 
مشخصي بكنم، چراكه در دوره هاي پيشين در اين مسابقه نه 
به عنوان دبير و نه داور و هيئت انتخاب حضور نداشتم. اما از 
كساني كه در بخش انتخاب و داوري سال هاي گذشته حضور 
داشتند و امسال نيز بودند، مي توانم نقل قول كنم كه معتقد 
بودند آثار با كيفيت بهتري به نسبت نوشته شدند. اما آن چه 
مي توان از آن به عنوان نقص اصلي اين مسابقه ياد كرد، عدم 
حضور فيلمنامه نويسان حرفه اي و اقبال بسيار نويسنده هاي 
آماتور اس��ت. گرچه اين حضور پررن��گ آماتورها به ذات امر 
مطلوبي است، اما جاي خالي بزرگان هم اتفاق خوبي نيست. 

براي اين مسئله در كنار فراخوان عمومي يك دعوت خاص 
از ح��دود 50 نفر از نويس��ندگان حرفه اي انجام ش��د كه از 
ميان اين ها چيزي به اندازه 10 طرح و فيلمنامه به دستمان 
رسيد. هرچند دليل اين اتفاق واضح است. افراد حرفه اي كار 
مي كنند تا ساخته شود، و پا پس كشيدن بخش خصوصي در 
سينماي كودك باعث شده كه يك قسمت مهمي از بازار كار 
فيلمنامه نويسان كودك از بين رود، چراكه بخش دولتي هم 
مثل فارابي درنهايت حمايت خود تنها مي تواند سالي حدود 
چهار فيلم توليد كند. پس آنان ترجيح مي دهند وقتش��ان 
را درجاي ديگري صرف كنند كه تضمين س��اخت برايشان 
وجود داش��ته باشد. متأسفانه برخاف اعام فارابي كه گفته 
بود حقوق فيلمنامه هاي برگزي��ده را خريداري خواهد كرد، 
مشكلي در راستاي انتخاب فيلمنامه ها توسط هيئت داوران 
ب��راي توليد وجود دارد. اين آثار برگزيده به ش��وراي فارابي 
مي رسند، اما مورد قبول قرار نمي گيرند. دليلش هم اين است 
كه در توليد به سرمايه قابل توجه مورد نياز دقت مي شود، اما 
در زمان انتخاب بالاخره بايد برگزيده هايي وجود داشته باشد 
كه بعضاً كارهاي خوبي هم بينشان است. اما نكته اين جاست 
كه اين س��ازوكار به درستي طراحي نشده است كه موجب 
قرار گرفتن فيلمنامه ها در چرخه توليد فارابي شوند. شايد با 
نگاه كلي و اجمالي به بخش توليد بتوان به اين نتيجه رسيد 
كه ش��ايد بهتر اس��ت فارابي به عنوان نهاد دولتي دست 
از توليد بردارد و زمينه س��از براي حضور بخش خصوصي 
شود. بخش خصوصي هم برخاف نهادهاي دولتي تنها به 
دنبال كارهاي ارزنده اي مي گردد كه يكي از معيارهايشان 
توانايي بازگشت سرمايه است. در كنار اين اقدامات امكان 
ترغيب بخش خصوصي براي سرمايه گذاري در سينماي 

كودك كه حالا مورد بي توجهي قرار گرفته، وجود دارد.

فیلمنامه هاي برگزیده 
خداحاف��ظ  بوستاني ش��هر بابكي(،  پش��ت بلندگو)مه��دي 
قدم خير)اكب��ر  پليكان خاكس��تري)محمدعلي طالب��ي(، 
روح،  مس��عود فرخنده طين��ت(، لبخند س��تاره ها)غامرضا 
ساغرچيان(، داداشي)نجيبه نعمتي(، بچه هاي امروز)فهيمه 
نادري ف��رد(، آيناز)جواد س��توده نيا(، رويانا)س��ميه نجفي(، 
قول)حس��ن بيانلو(، تابس��تان س��ام )آناهيتا مس��تأجران(، 
توي ده شلمرود)س��يدمرتضي س��يدي زاده، مريم س��ادات 
فريدن��ي(، س��احل ليز)نجيب��ه نعمتي (، پ��ول نقد)مهدي 
اژدري(،  )ف��رزاد  م��ن  بوستاني ش��هربابكي(، همكاس��ي 
مهدك��ودك پيرمردها)حس��ين قناع��ت(، ت��رس بازي)بيتا 
 شباهنگ، پريسا پروين نيا(، زنده باد بچه ها )عباس مراديان(

طرح هاي برگزیده
دني��اي كودكانه پدرام)ش��يوا كاظمي(، تعطي��ات خانواده  
گوهري)آذر قرباني، س��يروس رنجبر(، مج��ي و غول چراغ  
جادو)ضحي اقدامي، حس��ين صدقي(، ماه مقوايي) س��هيا 
جب��ري(، قاصدك ها) مونا اوليايي(، جنگ م��ن و پدرم)هدا 
حياتي(، س��رزمين معماها)مهدي كرمي، س��جاد جعفري( ، 
رهايي از  GTA )نياز اس��ماعيل پور، نازنين اس��ماعيل پور، 
مي��اد باقري، گلزار رض��وي(، فندق فندقي از فندقس��تان 
)گلزار رضوي(، مهرباني ) س��عيده حس��ني فخرآبادي(، آرزو 
)رضا محمدي(، ب��ه دنبال حقيقت)مه��دي فتحي، مرضيه 
رقيب دوس��ت، پريس��ا جليلي ف��ر(، ب��ه درد نخوره��ا )علي 
عبدالعل��ي زاده(، دختر ش��اه پريان)نگار س��نمار(، روز تولد 

)هاشم فاورجان(

بیست و هفتمین
جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان
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با وحید نیكخواه آزاد، دبیر چهارمین مسابقه فیلمنامه نویسی کودك و نوجوان


تنهای تنهای تنها/ پوستر

تنهای تنهای تنها/ عكس

ساكن خانه چوبی/
عكس

ماهی كوير/ عكس
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پیامبر خدا )ص(:
درهدیه دادن
میان فرزندانتان،
عدالت ورزید.
The prophet:
Be fair in giving 
your children 
gifts.

اصفهان به رنگ پروانه ها درآمد 
در شرايطي كه امروز بيست وهفتمين جشنواره 
بين المللي فيلم هاي كودكان و نوجوانان رسماً 
آغاز به كار مي كند، ش��هر اصفهان رنگ وبوي 

پروانه ها را گرفته است.
اصفه��ان به عنوان پايتخ��ت فرهنگي جهان 
اسام، ريش��ه ها و باورهاي فرهنگي زبانزدي 
دارد كه ش��ايد آخرينش��ان، جش��نواره فيلم 
كودك و نوجوان باش��د؛ جش��نواره اي كه به 
نام اصفهان س��ند خ��ورده و اگر گاهي تغيير 
م��كان مي دهد، مث��ل كبوتر جل��د، به كنار 
زاين��ده رود برمي گردد. به همي��ن دليل هم 
هست كه برگزاري جشنواره در اصفهان و براي 
اصفهاني ها نه تنها تكراري نشده، بلكه هر سال، 
همه در تكاپو هستند تا بهتر از پارسال باشند 
و اي��ن دغدغه و ت��اش در مردم اصفهان هم 

ديده مي شود. 
امس��ال نوجوان��ان اصفهان��ي، در نقش هاي 
مختلفي ظاهر شده اند؛ خبرنگار هستند، داور 
هستند، فيلم ساز هستند. خاصه اين كه شهر 
اصفهان در اين روزها، در دست همه آن هايي 
است كه فردا قرار است كارهاي مهم تري براي 

كشورشان انجام دهند. 
اگر به جاي جاي شهر اصفهان نگاه بيندازيد، 
مي بيني��د كه م��ردم اصفهان از كن��ار بنرها 
و بيلبورده��ا و تبليغات حجم��ي، بي تفاوت 
نمي گذرند و اتفاقاً از هم كناري اين همه نشانه، 
احساس غرور مي كنند. گويي پسر بچه اي كه 
امسال نش��انه اصلي پوستر جشنواره شده، با 
حلقه  فيلمي كه با چوب آن را مي راند، مي دود 
و مي دود و عطر س��ينما را در ك��وي و برزن 
اصفهاني ها پخش مي كن��د. كودكي كه حالا 
مي ش��ود گفت، مثل مجيد، نوجوان شيرين 
اصفهاني، متعلق به اين شهر پرخاطره است. 
شهري كه براي مهمانان غيراصفهاني اش هم 
هيچ گاه تكراري نمي شود. انگار هر سال، قرار 
اس��ت در اين شهر پرش��ور، چيز جديدي را 

كشف كنند!

 بازیگران کودك در اصفهان
جش��نواره فيلم ك��ودك و نوجوان اصفهان به تناس��ب ماهيت 
معنايي و برگزاري خود هرس��اله تع��دادي از بازيگران كودك و 
نوجوان س��ينماي ايران را به عنوان مهمانان ويژه خود پذيرايي 
مي كند. بيست وهفتمين دوره برگزاري اين جشنواره نيز همراه 
ب��ا حضور تعدادي از بازيگراني اس��ت كه امس��ال ي��ا دوره هاي 
پيش��ين فيلم هايي در اين جش��نواره داش��ته اند. حامد كيازال، 
آرميتا مرادي، ترلان پروانه، محمدرضا شيرخانلو، سانيا اژدري، 
ميث��م فرهود، ارش��يا صادق��ي، كيميا حس��يني، ايليا مجيدي، 
پارسيا ش��يري امس��ال به عنوان مهمانان اصلي جشنواره فيلم 

كودك و نوجوان در اصفهان حضور خواهند داشت. 

 مهمانان ویژه
بيست وهفتمين دوره جشنواره فيلم كودك و نوجوان اصفهان به سنت 
سال هاي گذشته پذيراي مهمانان ويژه اي خواهد بود. در خال برگزاري 
اين دوره از جش��نواره هنرمنداني چون ابراهيم اصغري، علي قوي تن، 
جهانبخش سلطاني، اميرشهاب رضويان، حبيب اله كاسه ساز، رضا جودي، 
ابراهيم فروزش، بهرام عظيمي، كيميا كريمي، س��يروس حس��ن پور، 
پوران درخشنده، كيومرث پوراحمد، كيانوش عياري، مهتاب كرامتي، 
يداله صمدي، محمد داودي، وحيد نيكخواه آزاد، محمدهادي كريمي، 
رضا برجي، محمدرضا عرب، يكتا ناصر، نفيسه روشن، پريوش نظريه، 
حسام نواب صفوي، بهنوش بختياري، كامبيز ديرباز، حسن پورشيرازي، 
محمدرضا شرف الدين، غامرضا رمضاني، حامد بهداد، مسعود كرامتي، 
عبداله باكيده، محسن علي اكبري، حسن عباسي، روح اله براري، پژمان 

بازغي، مستانه مهاجر و مجيد مظفري به اصفهان مي آيند.

 خبرنگاران
هم زمان با برگزاري جش��نواره بيست وهفتم فيلم كودك و نوجوان 
اصفهان نمايندگان رسانه هاي خبري اعم از خبرگزاري ها، روزنامه ها 
و س��اير نشريات مكتوب، رس��انه هاي تصويري و صوتي به عنوان 
مهمانان جشنواره و به منظور پوشش اخبار و گزارش هاي جشنواره 
دعوت مي شوند، فهرستي كه در ادامه مي آيد، مهماناني هستند كه 
در نيمه نخست جشنواره به اصفهان آمده اند. نكته داراي اهميت در 
انتشار اسامي نمايندگان رسانه هاي مختلف به عنوان خبر در نشريه 
روزانه حضور چشم گير و پرتعدد اهالي رسانه براي نخستين بار در 

جشنواره اي است كه خارج از پايتخت برگزار مي شود.
در اين دوره تاش شده است كه اكثر رسانه ها امكان حضور نماينده 
خود را در جشنواره داشته باشند. با توجه به اسامي كه بعداً اعام 

خواهد شد، به نظر مي رسد اين تاش به ثمر رسيده است.
گروه دوم 17 مهرماه به جشنواره مي پيوندند.

الهام گوران/ ش��بكه خبر، وحيده دينداري / صاحب قلم، احمد 
محمداس��ماعيلي/ جهان س��ينما، حامد مظفري/ شبكه ايران، 
مريم نراقي/ س��ينمانگار، داوود كنش��لو/ ايكنا، نگار حس��يني/ 
برنا، نيوش��ا روزب��ان / مه��ر محمدرضا س��عيدي پور/ هفته نامه 
س��ينما، سيدمهدي موسوي تبار/ ش��هروند، آرش فهيم/ كيهان، 
بابك جوادي/ تحريرنو، اميرحس��ين اش��رفي/ پانا، محمدمهيار 
جوادي فر / س��ينماي نو، حس��ام حاجي پور/ كافه سينما، مجيد 
فاح ش��جاعي/ جوان��ان امروز، علي كيان��ي/   اطاعات هفتگي، 
احس��ان هوش��يارگر/ فارس، محمدصادق لواساني/ ايسنا، محمد 
پورصادقي/ س��ينماي فا، علي ناصري و منتظري/ پرده س��ينما، 
هديه حدادي اصل/ خبرگزاري س��ينماي ايران، عهديه عظيمي/ 

تسنيم، مهدي غامي/ نس��يم، بنت الهدي يوسف زاده/ ايرنا، علي 
رستگار/ جام جم، محمدصادق عابديني / جوان، فرانك آرتا/ شرق

ستاد خبري
عل��ي افش��ار، آريان نغزگو، مري��م احمدي، زهرا قزيلي، ش��يما 

بيگدلي، حيدرآبادي
برنامه هاي تلويزيوني

ش��بكه خبر، برنامه هفت، جادوي ايران، آي فيلم، فرش سپيد، 
العالم، شبكه ان اچ كي، ژاپن و اخبار جوانه ها

برنامه هاي راديويي
راديو نمايش و برنامه شوقستان

 دوبله هم زمان با چهار گروه
سال هاس��ت كه جش��نواره كودك و نوجوان ابداع كننده ش��يوه 
تازه اي در دوبله بوده اس��ت كه هنوز هم در انحصار آن است. در 
خال اكران فيلم هاي بخش بين الملل گروه هاي دوبله در س��الن 
س��ينما حاضر مي شوند و به صورت هم زمان به دوبله مي پردازند. 
امس��ال نيز مثل سال هاي پيش چهار گروه دوبلور متشكل از سه 
نف��ر براي اين كار به اصفهان آمده اند. بنا به اطاع روابط عمومي 
جشنواره اين گروه ها متشكل از پرويز ربيعي، مريم رادپور، شوكت 
حجت، افشين ذي نوري، نرگس فولادوند، مهسا شرافت كتابچي، 
رضا آفتابي، مريم شيرزاد، نسيم رضاخاني، ويدا شهشهاني، سعيد 
ش��يخ زاده، ش��يا آژير و بهروزعليمحمدي امسال مهمانان دوبله 
هم زمان در سالن هاي نمايش دهنده فيلم اصفهان خواهند بود. 

 اکران فیلم ها در 95 سانس
هم زمان با برگزاري افتتاحيه بيست وهفتمين جشنواره فيلم كودك 
و نوج��وان اصفهان 10 س��الن در ش��هر اصفهان اك��ران فيلم هاي 
جشنواره اي را آغاز مي كنند. بنا بر اين خبر، سالن هاي قدس، قدس2، 
س��احل، فرشچيان 1، كتابخانه مركزي، سپاهان، تالار هنر و سوره، 
نمايش دهنده فيلم هاي سينماي ايران، سينمايي نيمه بلند، ويديويي، 
بخش بين الملل، كوتاه و بلند پويانمايي جش��نواره در 95 س��انس 
خواهند بود. بنا به برنامه اعام ش��ده اك��ران اين فيلم ها از صبح در 
س��الن هاي آماده شده براي جش��نواره آغاز خواهد شد. سالن استاد 
فرشچيان  كه همچون سال گذش��ته ميزبان اهالي رسانه است نيز 
اكران فيلم دل بي قرار قربان محمدپور را در ساعت 15 كه سومين 
س��انس در جدول جشنواره است ش��روع مي كند و در روزهاي بعد 
همچون ساير سينماها با شش سانس نمايش فيلم  از ساعت 8:30 تا 

22 به صورت پيوسته به نمايش فيلم مي پردازند.

 بچه نقاش آسمان 
امسال در بيست وهفتمين جشنواره بين المللي فيلم هاي كودك 
و نوجوان عاوه بر مهمانان مختلف س��ينمايي و غيرس��ينمايي 
يك مهمان ويژه دعوت ش��ده است. فرخ هاشميان، بازيگر نقش 
علي در فيلم بچه هاي آس�مان، ساخته ماندگار مجيد مجيدي 
اس��ت. او پس از نخس��تين ب��ازي اش ديگر در س��ينماي ايران 
حضور نداشته اس��ت و حالا به نقاشي ساختمان مشغول است. 
علي دل رحم و س��اده دلي كه در فيلم بچه هاي آس�مان براي 
كفش هاي خواهرش زهرا تا مي توانس��ت دويد، حالا قرار اس��ت 
به عنوان يكي از مهمانان جشنواره به اصفهان بيايد و هم چنين 
در نشس��تي كه درباره بازيگران مطرح در مقاطع سني مختلف 

برگزار مي شود، شركت كند.


